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Dobili - pravzaprav izvolili smo - prvo slovensko predsednico 
države. To ni kar tako. Nak! Sporočilo slovenskih volivcev je 
večplastno. Prvič, priznavamo enakopravnost in kompeten-
tnost žena tudi ko gre za najodgovornejše državniške naloge. 
Drugič, poslali smo signal drugim članicam Evropske skupnos-
ti, da imamo pri nas sposoben in razgledan nežnejši spol, ki 
zmore predstavljati in zastopati državo, pa tudi zakonodajno 
državno telo, in take kombinacije ne premore nobena druga 
članica EU. Gospe Nataši Pirc Musar želimo modro vodenje 
in preudarna ravnanja, ko se bo odzivala na domače kot tudi 
mednarodne izzive.

Za nami so lokalne volitve in lokalno okolje in politiko vpeto vanj, 
sami poznate še najboljše. Upam, da ste izbrali preudarno in 
razvojno, in da boste čez štiri leta ponosni na svojo odločitev. 
Vse nas pa čakajo še trije, zelo pomembni referendumi, in tu 
so reči malo bolj kompleksne. Vsaj z našega stališča, vodstva 
krovne organizacije ZDUS.

O tem, kako naj bo sestavljena vlada, še najboljše ve dr. Golob 
sam, ki je svoje gibanje Svobo -DA popeljal na prvo mesto na 
aprilskih volitvah. Referendum o Javnem zavodu RTV Slovenija 
pa je naravnan tako, da stroki vrača njeno mesto v redaktor-
skih in novinarskih vrstah, če malce poenostvim, programski 
svet pa je bil ves čas v rokah politike. Skratka, oddajte svoje 
glasove po osebnem prepričanju, čeprav nam, upokojencem, 
ni bilo dano imeti svojega predstavnika v Programskem svetu 
ne pod Janševo, ne pod Golobovo vlado, čeprav predstavlja-
mo 1/3 prebivalstva. 

Ostane še referendum o Zakonu o dolgotrajni oskrbi. Po 
temeljitem branju novele ZDOsk-1 je Komisija za zdravstveno 
in socialno politiko 17. 11. 22 sprejela sklep, da se takoj pristo-
pi k pripravi sprememb in dopolnitev veljavnega ZDOsk in pri 
tem upošteva izvedljivost zakona in pripombe vseh deležnikov. 
Osnutek ZDOsk-1 po mnenju komisije ni primeren za nadaljnjo 
obravnavo, seveda pa smo kot vedno pripravljeni konstruktiv-
no sodelovati s predlagateljem v dobrobit naših upokojencev. 
Glas pa oddajte tako, kot vam veleva srce.

 Črt Kanoni, 
 odgovorni urednik
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Pozdravljeni v tej lepi jeseni, spoštovane 
in spoštovani bralci naše revije!
Konec leta se že svetlika na obzorju. 
V  ZDUS pa smo v  polnem delovnem 
teku tudi v odnosu do naših partner-
jev. Zelo vročo jesen smo tudi napo-
vedovali! Še vreme se ravna po tej 
oceni. Vprašanja, na katera smo v in-
teresu upokojencev delali leto ali več, 
končno dobivajo primerno podobo za 
uresničevanje. 
Že vse od meseca maja dalje smo bili 
v  bitki za »izredno uskladitev po-
kojnin«. Kljub izpolnjenim zakonskim 
pogojem, so tako v  ZPIZ- u kot v  vladi 
dolgo odlašali z odločitvijo ali,  in kako to 
izvesti. Zdaj vemo! Vlada je sklenila, da se 
upokojencem in prejemnikom nadome-
stil iz invalidskega zavarovanja izplača 
»povečan del prejemkov« v  višini 
4,5%. Izplačilo bo v  novembru in de-
cembru na breme proračuna. To bo vsaj 
nekoliko ublažilo rast cen in vse večjo 
inflacijo. Zagotavljajo tudi redno uskla-
jevanje pokojnin, na osnovi veljavne 
zakonske določbe, v  začetku prihodnje-
ga leta. Aktualna je pomoč države pri 
cenah energije, kar pa je vezano na dolo-
čene pogoje in možnost pridobitve, ki jo 
mora vsak sam preveriti. Še vedno pa si 
prizadevamo za spoštovanje veljavnega 
zakona pri izplačilu letnega dodatka.
Smo v  pred referendumskem času. 
Skrbi me, da pri Zakonu o dolgotrajni 
oskrbi ljudje ne vedo v  čem so proble-
mi pri uveljavljanju v  januarju sprejetega 
zakona, zakaj je uveljavitev treba odložiti in 
določbe izboljšati ali dopolniti, da bo sploh 
uresničljiv, da ne bo prišlo do negativnih 
posledic pri upravičencih. Na neuresni-
čljivost pomembnih zakonskih določb 
smo opozarjali že v postopku spreje-
manja, predlagali amandmaje, ki pa 
niso bili sprejeti. Pozneje smo poskuša-
li težave pojasniti na številne načine, tudi 
preko medijev. 
Čeprav te vrstice niso namenjene daljšim 
razlagam, naj vseeno spomnim: če bi 
sedanji vladni predlog na referendumu 
»padel«in bi se državljani na referendu-
mu izrekli proti predlaganemu vladnemu 
dokumentu, se  predvidene možnosti in 
pravice ne bodo mogle uveljaviti v praksi. 
Vse bo ostalo nedorečeno. Postopki, 
pravne podlage za zavarovalnico, financi-
ranje, itd. Nekatere skupine upravičen-
cev lahko ostanejo celo brez tega, kar 

je že uveljavljeno! Vlada v  tem primeru 
še najmanj eno leto ne bi mogla predložiti 
sprememb zakona, ker je taka zakonska 
omejitev. 
V primeru uspelega referenduma, če 
bomo torej potrdili vladin predlog, pa 
se bodo vsebine zakona ki niso vpra-
šljive, postopno uveljavljale že tekom 
prihodnjega leta. 
Upam, da ste člani, pa tudi kolegi ki niso 
naši člani, že seznanjeni s to dilemo. V in-
formacijo volivcem so pripravljeni in-
formativni letaki s pojasnili, kjer boste 
obrazložitve za DA na referendumu 
lahko še enkrat prebrali. 
Vsa naša pisma, pozivi in pošiljanje na 
odgovorne naslove v  organih ZDUS 
sprejetih stališč, so le rodili sadove. 
Pri nadaljnjih postopkih sprememb in ure-
sničevanja zakona in pri izvedbenih aktih 
bomo lahko tesno sodelovali in skupaj z 
drugimi organizacijami na področju soci-
alnih zadev pomagali normativno urejati 
reči, za katere je potrebno poznavanje de-
janskih razmer v praksi, potreb in možnosti 
ljudi v vsakdanjem življenju na terenu. 
Premik je storjen tudi na področju 
zagotavljanja sredstev za šport in re-
kreacijo (realizacija 142 a člena ZPIZ -2). 
Objavljen je bil razpis, na katerega smo 
se prijavili. Računamo, da bomo uspešni 
in pridobili potrebna sredstva za podporo 
tem dejavnostim v društvih.
V kontaktih z Ministrstvom za zdravje 
poskušamo doseči, da bi prejemniki sen-
zorjev za oskrbo na daljavo lahko te upo-
rabljali brezplačno tudi po dveh letih, ko se 
izteče projekt, na podlagi katerega smo s 
Telekomom zagotovili namestitev te teh-
nologije 5000 uporabnikom. Preverjamo 
pa še možnost prihodnjega povečanja 
števila uporabnikov pod enakimi pogoj. 
Akcijski program uresničevanja Stra-
tegije dolgožive družbe v  okviru vla-
dnega Sveta za aktivno staranje in med-
generacijsko sodelovanje, ki je več kot 
dve leti miroval, smo znova sprtavili v tek. 
Obetamo si pridobitev in sprejem prenov-
ljenega akta z nalogami, ukrepi in načinom 
njihovega izvajanja in financiranja. Vključe-
val bo tudi nova tveganja kot so podnebne 
spremembe in energetska ter varnostna 
vprašanja. Pričakujemo vnovično razpravo 
o možnosti ustanovitve vladnega urada za 
starejše, kar se nam že dolga leta izmika, 

želja, da bi program Starejši za starejše 
postal del redno financiranih programov 
države pa je vse močnejša. Ugotovili smo, 
da je naš Memorandum 2018, akt, ki 
naslavlja potrebe in zahteve za urejanje 
poimermbnih zadev za starejše, v  neka-
terih elementih izgubil aktualnost, zato se 
lotevamo njegove posodobitve. Dobrodo-
šle so tudi vaše pobude za spremembe in 
dopolnitve. Luč sveta bo predvidoma zag-
ledal v prvi polovici prihodnega leta.
Intenzivno smo vključeni v  medna-
rodna dogajanja, katerih velik del se je 
skoncentriral prav to jesen. O vsebinah in 
dogodkih vas obveščamo v tej reviji in na 
spletu. 
V notranjih okvirih ZDUS je živahno 
delo organov, ter spremljanje dogajanj 
v pokrajinah in društvih. Občni zbori, kul-
turne prireditve, jubileji, ustvarjalne delav-
nice, razstave ročnih del, športni dogodki, 
območna srečanja, tečaji usposabljanja 
ipd. Vse to pa v  skladu s programskimi 
usmeritvami letošnjega leta, da bomo več 
pozornosti posvetili članstvu. 
Potekajo izobraževalni seminarji in 
pripravljena je osnova za ureditev 
članskih evidenc in novih članskih 
izkaznic, zbiranje ponudb izvajalcev pa 
že teče. Izvajamo operativne naloge 
znotraj projektov v katerih ste udeleženi 
tudi za to zainteresirani člani in članice. Ra-
cionaliziramo poslovanje in budno sprem-
ljamo finančno stanje zveze in društev, 

Podpredsednica, Jožica Puhar.
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ZDUSPLUSV ŽARIŠČU

Prof. Vida Bogataj  
pri predsednici Državnega zbora

fakulteta). Predupokojitvene aktivnosti so 
pomembne z vidika, da se omogoči na-
daljevanje vključenosti starejših v  družbo 
in v skrbi za njihovo aktivno in zdravo sta-
ranje, nenazadnje pa to pomeni tudi pri-
ložnost za vključevanje novih upokojencev 
kot potencialnih članov DU, kar bi znatno 
okrepilo našo mrežo. Predsednica DZ RS 
je predupokojitvenim aktivnostim izrekla 
polno podporo. Je pa tudi povedala, da 
se bo nadalje posvetila področju starejših, 
tako kot sedaj otrokom in mladostnikom, 
in napovedala, da bodo v prihodnjem letu 

organizirali posebno konferenco na temo 
življenja starejših (kasneje je bila omenje-
na še diskriminacija starejših), in tam nas 
vidijo kot deležnike. 
Ob koncu srečanja smo predsednico DZ 
RS v  imenu vodstva Zveze povabili na 
uraden obisk, da ji predstavimo organi-
zacijo in prizadevanja ZDUS za izboljšanje 
položaja starejših ter za predstavitev pro-
grama Starejši za starejše. Za termin se 
bomo dogovorili v prihodnjih dneh s pred-
stavniki njenega kabineta.

Nika Antolasić, foto DZ RS

Predsednica DZ RS je predupokojitvenim aktivnostim izrekla 
polno podporo. Je pa tudi povedala, da se bo nadalje posvetila 
področju starejših, tako kot sedaj otrokom in mladostnikom, in 
napovedala, da bodo v prihodnjem letu organizirali posebno 
konferenco na temo življenja starejših (kasneje je bila omenjena 
še diskriminacija starejših), in tam nas vidijo kot deležnike.

Dolgoletna predsednica Društva upo-
kojenih pedagoških delavcev Sloveni-
je Vida Bogataj se je v imenu vodstva 
ZDUS mudila v  Državnem zboru RS, 
kjer jo je sprejela predsednica DZ, 
mag. Urška Klakločar Zupančič.
V uradni delegaciji ZDUS sta bili še Zdenka 
Milič Žepič z Mednarodnega inštituta za 
aplikativno gernotologijo in Nika Antola-
sić, tajnica zveze. Tema razgovora je bila 
implementacija  predupokojitvenih ak-
tivnosti na nacionalni ravni z možnostjo 
umestitve v  zakonodajo. Profesorica 
Bogataj je, glede na kratek razpoložljiv 
čas razgovora, odlično povzela to po-
dročje od nastanka, pilotne izvedbe, do 
potreb danes in v  prihodnje, ter nujne 
umestitve na nacionalno raven. ZDUS je 
dala podporo predupokojitvenim aktivno-
stim in za skupno javno nastopanje jeseni 
leta 2021, ko smo imeli skupna srečanja 
s predstavniki Univerze v Ljubljani (Modra 

Razgovor pri predsednici DZ je bil vsebinsko zanimiv.

da ne zaidemo v »rdeče številke« ob koncu 
leta. Ukvarjamo se s kadrovsko politiko, saj 
je zasedba zaposlenih na sedežu, ki pod-
pirajo delo prostovoljcev v organih ZDUS, 
ob tem pa še izvajajo vsebinske in orga-
nizacijske naloge, milo rečeno skromna, 
dosti manjša od potreb. Ob tem pa nas še 
vedno spremljajo virusne okužbe, ki se po-
navljajo in vse od konca epidemije še niso 

povsem izzvenele. In, preden končam, to 
zadnje četrtletje je čas volitev in odločanja, 
zato POJDIMO NA VOLIŠČA, UDELEŽ-
BA JE POMEMBNA !
Po vseh jesenskih dogodkih se bomo 
poslovili od tega leta in se verjetno vsi 
nekoliko bolj sproščeni posvetili priča-
kovanju novega, se veselili Božičnih pra-
znikov in nekaj več časa posvetili svojim 

bližnjim, družinam in prijateljem. Prepri-
čana sem, da tudi vi, dragi kolegi upoko-
jenci in upokojenke, težko pričakujete te 
trenutke sprostitve, zato vam osebno in 
v imenu vseh sodelavcev in sodelavk želim  
SREČNO V  PRIHODNJIH TEDNIH, 
VESELE BOŽIČNE PRAZNIKE IN 
MIREN VSTOP V LETO 2023.

Jožica Puhar, podpredsednica
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Ministrstvo se zaveda vala podražitev na vseh področjih, 
ki je posledica inflacije  še posebej pa se zavedajo stisk 
upokojencev, zlasti tistih, ki prejemajo najnižje pokojnine, 
zato bo storilo vse, da bo en del izredne uskladitve pokojnin 
uresničen že v tem letu, drugi del pa v letu 2023.

Minister Mesec se zaveda naših težav
Sredi oktobra  se je na Ministrstvu 
za delo, družino, socialne zadeve in 
enake možnosti sestala delegacija 
ZDUS v  sestavi Janez Sušnik pred-
sednik, Vijola Bertalanič vodja pro-
gramskega sveta Starejši za starejše 
in predsednica PZDU Prekmurje in 
Rožca Šonc, operativna vodja progra-
ma Starejši za starejše in predsedni-
ca DU Novo mesto. Delegacijo je na 
Ministrstvu sprejel pristojni minister 
Luka Mesec z državnima sekretarje-
ma Tanjo Skornšek - Ples in Lukom 
Omladičem.
Po uvodnih besedah obeh strani je sledil 
vsebinski del pogovora, na katerem so bili 
sprejeti nekateri pomembni sklepi.

vedel odgovoriti, ker se o tem še uskalju-
jejo na Vladi RS, enako pa je tudi z višino 
letnega dodatka. Presoja torej vlada in ne 
ministrstvo!
- Višina dodatkov in časovnica izplačil, 
kot so denimo energetski, prehrambeni in 
še vsi drugi dodatki, prav tako čakajo na 
vladni sklep. Je pa minister Mesec oblju-

bil, da bomo zelo kmalu obveščeni o tem, 
kakšni predlogi bodo sprejeti in višina 
le-teh za premagovanje težav, s katerimi se 
srečujejo starejši.
- Program Starejši za starejše je bil 
predstavljen vodstvu MDDSZEM, da ga 
preuči in obljubili so, da obstojijo realne mož-
nosti, da bi bil v prihodnje ta, sila pomem-
ben program s humanitarno noto, financiran 
v okviru Zakona o dolgotrajni oskrbi. 
- Dogovorili smo se tudi, da bi se v pri-
hodnje srečevali pogosteje in morebitno 
novonastajajočo problematiko razreševali 
za skupno mizo v  obojestransko zado-
voljstvo.

Janez Sušnik, foto Vijola Bertalanič

- Ministrstvo se zaveda vala podra-
žitev na vseh področjih, ki je posledica 
inflacije še posebej pa se zavedajo stisk 
upokojencev, zlasti tistih, ki prejemajo naj-
nižje pokojnine, zato bo storilo vse, da bo 
en del izredne uskladitve pokojnin uresni-
čen že v tem letu, drugi del pa v letu 2023. 
V kakšni višini v tem trenutku minister še ni 

Levo, Janez Sušnik in Rožca Šoncv, desno, Minister Mesec z Državnima sekretarjema.

 
 
Vsako leto  5. decembra obhajamo Mednarodni  dan prostovoljstva, ki bi moral  biti  velik praznik 
vseh prostovoljk in prostovoljcev. To je dan, ko se vam moramo   še posebej zahvaliti, saj 
opravljate  izjemno delo. Zahvaljujemo se  vam za vaš trud, vaš vloženi čas, vašo energijo, saj s 
svojim nesebičnim odnosom  iz dneva v dan opravljate najbolj žlahtno poslanstvo. S svojo pozitivno 
močjo in energijo blažite  osamljenost in trpljenje obiskovancem.  S svojo  solidarnostjo in sočutno 

držo jim vlivate upanje in jim vsak dan sporočate, da niso sami. 
 

Neizmerna zahvala za vse in za vsak dan posebej. 
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Jožica Puhar, mag. Rosvita Svenšek 
in Rožca Šonc, so se včeraj sestali 
z vodstvom ministrstva za zdravje. 
Sprejel jih je dr. Daniel Bešič 
Loredan, z državnima sekretarjema, 
Tjašo Vidic, pristojno za zakonodaj-
no pravne zadeve in mag. Tadejem 
Ostrcem, pristojnim za področje 
sekundarne in terciarne ravni zdra-
vstvene dejavnosti.
Tema pogovora je bila novo besedilo 
Zakona o dolgotrajni oskrbi, referendum-
ska pobuda stranke SDS in dileme glede 
e - oskrbe. Nenazadnje pa tudi zakonska 
opredelitev prostovoljcev programa Sta-
rejši za starejše v vlogi oskrbovancev. Mi-
nister, dr. Loredan je že uvodoma ovrgel 
kakršnekoli pomisleke glede Zakona in 
dejal, da ni nikakršnih zadržkov glede na 
novo spisanega Zakona in da so nejas-
nosti odpravljene in dorečene. Seznanil 
nas je tudi z informacijo, da Bruselj budno 
spremlja dogodke pri nas, zlasti predrefe-
rendumsko kampanjo. V  imenu ZDUS se 
je ministru zahvalila za sprejem na Štefa-
novi podpredsednica zveze Jožica Puhar 
in predstavila funkcijo in vlogo v  okviru 
krovne organizacije mag. Rosvite Svenšek 
in Rožce Šonc. Predsednica Strokovnega 
sveta in Komisije za zdravstvena in soci-
alna vprašanja mag. Rosvita Svenšek se 
je zahvalila za upoštevanje vseh naših 
pripomb, ki so našle mesto v  osnutku 
na novo spisanega zakonskega bese-
dila, prav tako pa tudi glede e  – oskrbe. 
Omenila pa je še na novo sprejeti pravil-
nik o dosegljivosti družinskih zdravnikov 
in pravilnik o naročanju. V nadaljevanju je 
priprave na uveljavitev zakona predstavi-
la državna sekretarka Tjaša Vidic, saj se 
je minister opravičil, ker je že hitel na nek 
drug sestanek. 
Državna sekretarka je povzela doseda-
nje priprave in dejala, da so po pregledu 
pripomb Zakonodajno pravne službe le – 
te vnesli v  zakonsko besedilo, enako pa 
so storili tudi glede e- oskrbe. »Pravice, 
opredelejene v  noveli so zdaj upošteva-
ne, videli pa bomo, kako bo z njihovo iz-
vršljivostjo. Želimo si, da morebiten uspeh 
predlagateljev referenduma ne zapre vrat 
vsem ukrepom ki smo jih do zdaj spre-
jeli, saj v nasprotnem primeru eno leto ni 
mogoče posegati v časovnico, sistemsko 

pa bi zakon kolabiral, saj bi vse, kar velja 
v  tem trenutku, postalo nično. Sama ča-
sovnica realizacije ZDO je razdeljena na tri 
etape. 
Prva, ki bi stopila v  veljavo s 1. 1. 2023, 
drugi del, ki bi ga začeli izvajati po 30. 6. 
2023 in tretji del, ki bi realizacijo doživel s 1. 
1. 2024,« je misel sklenila Tjaša Vidic. 

bo, tako je dejala, rešeno v okviru predla-
ganih rešitev DO. Glede pobude za doda-
tnih 4000 priključkov pa je dejala, da se 
bo to reševalo v  okvirih Javnega razpisa 
z možnostjo kandidiranja večjega števila 
ponudnikov. 
Obe strani sta se še strinjali, da se ne sme 
zgoditi, da ista kategorija upravičencev do 

Rožca Šonc, operativna vodja programa Starejši za starejše 
je omenila »brigado« 3500 prostovoljcev programa Starejši za 
starejše, ki imajo vsi za seboj neke tečaje in opravljena taka 
in drugačna usposabljanja in škoda bi bila, da se tak socialni 
kapital spregleda glede funkcije morebitnih oskrbovancev.

Srečanje s predstavniki 
Ministrstva za zdravje

Rožca Šonc, operativna vodja programa 
Starejši za starejše je omenila »brigado« 
3500 prostovoljcev programa Starejši za 
starejše, ki imajo vsi za seboj neke tečaje 
in opravljena taka in drugačna usposa-
bljanja in škoda bi bila, da se tak socialni 
kapital spregleda glede funkcije morebi-
tnih oskrbovancev. Izpostavila je še vpra-
šanje brezplačne uiporabe priključkov 
e-oskrbe iz razpisa projekta, ki se izteče 
po septembru 2023, saj bi bila plačljivost 
uporabe za mnoge uporabnike težko do-
segljiva in bi morali le-te vračati, kar bi bila 
velika škoda, saj se je dosedanja uporaba 
izkazala kot uspešna pri reševanju zdra-
vstvenih težav starejših.
Državna sekretarka je pojasnila, da imajo 
to vprašanje ves čas v  mislih in da so 
pozorni na opozorila ZDUS. To vprašanje 

oskrbe, ne oziraje se ali prebivajo v DSO-jih 
ali na svojem domu, ne bo obravnavana 
po različnih kriterijih. Državna sekretarka je 
svoje razmišljanje končala z uvodno ugo-
tovitvijo, da ima Evropska komisija pod 
lupo predreferendumsko dogajanje pri 
nas. Slikovito pa se je izrazila glede nada-
ljevanja. »Orodje, ki ga imamo na razpo-
lago je dobro, vse pa je odvisno od naših 
veščin, kako dobro znamo ravnati z njim.«
ZDUS je dobila zagotovilo, da bo v  pri-
hodnjih dneh in tednih aktivno sodelova-
la s svojimi strokovnjaki pri pisanju nove 
vsebine Zakona in slogan, Nič o nas brez 
nas, je tokrat padel na plodna tla. V intere-
su obeh strani in vseh uporabnikov storitev 
je, da bo izvajanje zakona tako, ki ne bo 
puščalo ali pokalo pri nobenem od šivov.

Besedilo in foto, Črt Kanoni
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Kako smo pripravljeni na izzive, ki 
jih prinašajo podnebne spremem-
be – okolje, energetika in industrija? 
Dvanajst predavateljev je iz različnih 
zornih kotov naslovno temo srečanja 
zelo dobro obravnavalo. Povzemam 
sporočila, ki so izstopala:

Kaj je vzrok za podnebne 
spremembe? 
Veliko je povzročil neustrezen pristop 
k načrtovanja uporabe okolja, njegova 
uporaba in izraba, onesnaževanje zraka, 
vode in zemlje. Zmanjševati je potrebno 
negativne vplive človeštva na okolje in 
spremeniti načina življenja. Potrebno je za-
vedanje, da stanje, ki ga doživljamo in kar 
počnemo z naravo, ni dopustno, nasledni-
kom jo moramo predati v boljšem stanju.

Ali je Slovenija ranljiva na podnebne 
spremembe?
Odgovor najdemo v vsem tistem, kar smo 
glede tega doživeli v  letošnjem letu. Do-
živete suše, pomanjkanje vode, poplave, 
neurja s točo, nenavadne in že kar eks-
tremne vetrove, za vrhunec pa še kata-
strofalni požar ob meji z Italijo in večkratni 
prestopi vodotokov in posledično poplave. 
Zahtevna ekonomska in energetska situa-
cija, ki jo vzporedno doživljamo, vse pove-
dano le še zaostruje. Okoljske in podneb-
ne razmere, ki smo jih bili navajeni, so le 
še spomin.

Slovenija je bogata z vodnimi viri, 
a kar 51 % vodnih teles je v slabem 
ekološkem stanju
Gospodarjenje z vodo iz rek za potrebe 
pitja, kmetijstva in energetike je pomanj-
kljivo. Njena uporaba za industrijske in 
energetske potrebe mora biti bolj preu-
darjena. Pozabljamo tudi, da je le 10 % 
vode na svetu pitne. Kilometrska onesna-
ževanja vode in zemlje s plastiko in iner-
tnimi odpadki so alarmantna. In vendar 

Okoljsko srečanje

predstavlja voda življenje in podnebje. 
Tega se premalo zavedamo. Podatki 
povedo, da se od 70. let prejšnjega stole-
tja stanje okolja v Sloveniji in tudi po svetu 
stalno slabša. Zmanjševanje emisije toplo-
grednih plinov nam ne gre najbolje od rok. 
Emisije industrije in cestnega prometa so 
v porastu. Ogromne količine neoporečne 
hrane ostaja neporabljene (68 kg na pre-
bivalca). V Evropi je za 47 % upadlo število 
žuželk, med njimi tudi naše čebele. Po-
večuje se hitrost izumrtja določenih vrst 
ptic. Čezmeren poseg v naravo povzroča 
posledice. Sposobnosti planeta za samo-
obnavljanje so presežene. Vzemimo si tre-
nutek časa - zavestno se zamislimo ob teh 
podatkih. Posledice navedenega čutimo 
na področju zdravja, oskrbe s hrano, s 
pitno vodo, na uničenju korit vodnih tokov, 
cestne infrastrukture, prometa, poljedel-
stva, gozdarstva, itd. 
Zaskrbljuje tudi neustrezen odnos ljudi do 
narave in okolja, do neustreznega načrto-
vanja in njene nedomiselne uporabe. Naša 
odločitev v  zahtevnih razmerah zahteva 

razumne odločitve, upoštevajoč tudi 
potrebe bodočega razvoja. Do leta 2030 
načrtujemo, da bo Slovenija razogljičena!? 
Naravo in njene danosti moramo bolje va-
rovati in skrbno uporabljati ob večji ekolo-
ški, racionalni, ekonomski in gospodarski 
motivaciji. Odgovor ob vsem navedenem 
je več skrbi za biodiverziteto in s tem iz-
boljšanje človeškega biološkega okolja. 
Skrbnik za ohranjanje narave in njenih 
vrednot je predvsem vsak od nas, naša 
podjetja s svojo proizvodnjo in seveda 
učinkoviti vladni ukrepi. Cilj je okoljska 
vzdržnost z domišljeno energetsko strate-
gijo in nizko ogljičnostjo, trajnost in neopo-
rečnost. Ob odločitvah se moramo zave-
dati, da ima poraba in izraba narave svoj 
prag. Ukrepi so torej nujni.
Ob vseh omenjenih zaskrbljujočih spozna-
njih ocenjujem za potrebno in vabim, da 
tudi članstvo ZDUS kot največja nevladna 
organizacija v  Sloveniji po svojih močeh 
sodeluje v  aktivnostih za zmanjševanje 
onesnaževanja okolja.

Danilo Škerbinek, foto FreeImages
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Pričujoči zapis, intervju pravzaprav, 
je tak, kot ga v  svojem skoraj pet-
desetletnem novinarskem delu še 
nisem opravil. V  nekem smislu gre 
za »Hommage« nekdanji direktorici 
našega hotela Delfin mag. Nini Golob, 
in dobrodošlice (Bienvenue) novemu 
direktorju, mag. Milošu Milivojeviču. 
Najprej pa Nina. Naša Nina, smo ji 
radi rekli!
Po skoraj desetih letih vodenja hotela je 
v začetku leta, ki se izteka, priljubljena di-
rektorica, vedno nasmejana in dobrovoljna 
Nina Golob, Nadzornemu odboru hotela 
naslovila vlogo za prekinitev delovnega 
razmerja. Šok! Šok za vse upokojence z 
vseh koncev naše Slovenije, ki so, roko na 
srce, prihajali v Izolo ne le zaradi »našega 
hotela« ampak tudi zaradi Nine. Slovo od 
Nine je bilo v hotelu Delfin nabito s čustvi. 
Marsikatera solza je tudi spolzela po licu 
in čisto spontano pomislim, da se tudi le-
gendarni italijanski pevec Boby Solo ne 
bi sramoval na odru našega hotela zapeti 
svojo zimzeleno uspešnico »Una lacrima 
sul viso!« 
Rojena Korošica (Slovenj Gradec) je svoje 
otroštvo preživljala v Šoštanju, zato jo na 
»šaleški« predel Slovenije veže posebna 
vez. Na obalo se je iz Ljubljane preselila po 
koncu študija ekonomije, ki ga je zaključila 
z diplomsko nalogo na temo staranja pre-
bivalstva, kasneje pa nadgradila z magi-
sterijem iz poslovne informatike. V več kot 
dvajsetih letih bivanja na obali je postala 
prava Izolanka, saj je z možem in tremi 
otroki tu pognala nove korenine. Na mestu 
direktorice je nasledila danes legendar-
na direktorja, Emerika Eržena, ki je Delfin 
vodil od odprtja, pa Branka Simonoviča in 
novo imenovanega direktorja, mag. Miloša 
Milivojeviča. 
Draga Nina, karkoli boš počela v  pri-
hodnosti, počni tako, kot si to počela 
v Delfinu, saj bo tako delo ne le nagrajeno 
z uspehom, ampak tudi z veseljem, zado-
voljstvom in nasmehom. Če pa ima direk-
tor na ustih nasmeh, pa se zaposlenim ni 
potrebno ubadati s črnimi mislimi …
Mag. Miloš Milivojević je torej stopil 
v  čevlje dolgoletne in zelo priljublje-
ne direktorice našega hotela Delfin. 
Tako kot dajo praviloma mediji vladi 
mir prvih sto dni, smo nekaj podobne-
ga naredili tudi mi. Pustili smo ga pri 
miru zato, da se »sprime« s hotelom in 
da zadiha z njim. Spomnimo, nadzor-
nike in posebno izbirno komisijo, ki ga 

je na to mesto imenovala med šestimi 
kandidati prijavljenimi na razpis, je 
prepričal s svojo strategijo vodenja 
in Andrej Gerenčer, predsednik Nad-
zornega sveta, se je z njim nemudoma 
sestal, ga seznanil s pogodbo o zapo-
slitvi in čeprav je bilo to konec maja, 
izrazil željo, da z delom začne čimprej.

Gospod direktor, ste magister 
znanosti /ekonomskih ved/ in 
strojni inženir. Lahko po petih 
mesecih že rečete, da ste zadihali 
s hotelom, da poznate njegove 
šibke točke in njegove prednosti?
Prevzeti vodenje Hotela Delfin na začetku 
poletne sezone je predstavljalo izziv in ob 
enem enkratno priložnost za spoznava-
nje kolektiva in funkcioniranje hotela, ko 
ta deluje na svojem maksimumu. Ob tem 
smo bili dnevno pod pritiskom dvigova-
nja cen storitev, materialov in energentov. 
Nedvomno je bil to dodaten izziv za vse 
zaposlene. Izziv smo skupaj sprejeli in 
sezono zelo uspešno izpeljali. Brez dvoma 
so največja prednost hotela zvesti gostje, 
s čimer se radi pohvalimo. Le redki hoteli 
se lahko pohvalijo s tako velikim številom 
gostov, ki se vračajo, mnogi med njimi že 
desetletje ali več. Seveda je to predvsem 
zasluga zaposlenih v Hotelu Delfin. Hotel 
letos praznuje 40 letnico obstoja, kar 
pomeni, da bodo naslednja leta povezana 
z investicijami in vzdrževanjem hotela ter 
razvojem dodatnih vsebin za naše goste. 

Komisijo in nadzornike ste prepričali 
z zapisom, da želite nadaljevati 
uspešno zgodbo zaposlenih Hotela 
Delfin, ki s posebno pozornostjo 
skrbijo za naše zveste goste, s 
ciljem ponuditi jim najbolje, kar 
zmoremo. Na prvi pogled zelo 
posplošeno, gotovo pa ste imeli 
v mislih še kaj drugega. Kaj?
Tako kot se večina stvari spreminja, se 
spreminjajo tudi pričakovanja naših gostov. 
Zato želimo predvsem nadaljevati razvoj 
hotela po meri slovenskega upokojenca, 
ki se tudi spreminja in pričakuje vedno 
nove vsebine. Pri tem ne smemo pozabiti 
na zaposlene, ki s svojim gostoljubjem od-
igrajo ključno vlogo. V hotelu se v poletnih 
mesecih srečujemo s težavo prostih kapa-
citet, ko žal ne moremo ponuditi rezervaci-
je številnim našim upokojencem v želenih 
terminih. V ta namen smo se skupaj z la-
stniki odločili, da gremo v razvoj dodatnih 
kapacitet in prvi koraki, nakup potrebnih 
zemljišč, so bili letos v  septembru tudi 
realizirani. Med ostalim bo potrebno na-
rediti kar nekaj korakov v smeri zelenega 
in trajnostnega razvoja. V naslednjem letu 
planiramo izboljšave na področju energe-
tike, postavitev sončne elektrarne in opti-
mizacijo uporabe sanitarnih vod. Pri tem je 
cilj tako samozadostnost kot ekonomska 
raba energije. S  tem sledimo naši zavezi, 
ponuditi našim gostom cenovno dostopno 
dopustovanje, ki bo kar se da neodvisno 
od nihanja cen na trgu.

Hvala Nina, dobrodošel Miloš!

Miloš Milivojević, direktor hotela Delfin.
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Vodite tudi lastno podjetje, ki 
distribuira in zastopa proizvajalce 
za tehnično varovanje objektov. 
Koliko časa vam sploh ostaja 
še za vodenje podjetja ob delu, 
v hotelu, ki seveda terja vašo - 
skoraj nenehno prisotnost?
Vodenje hotela zahteva brez dvoma 
popolno pristnost in veliko več kot osem 
ur in pet dni v tednu, zato sem podjetje, ki 
sem ga vodil, v celoti operativno prenesel 
na hči.

Poletna sezona je minila. Kako 
jo ocenjujete osebno, ko ste 
tudi pobliže spoznali hotelske 
goste in njihove želje? Se 
je pričakovana slika pokrila 
z vašimi predvidevanji?
Predvsem sem bil pozitivno presenečen 
nad razumevanjem in hvaležnostjo, ki 
jo vračajo naši gosti. Pri tem  bi izposta-
vil solidarnost naših gostov v  času suše 
na obali, ko smo bili res v  veliki stiski in 
smo bili v strahu, da nas bodo izklopili iz 
vodovodnega omrežja, kar bi pomeni-
lo zaprtje hotela. Zgolj s prijazno prošnjo 
po varčnosti z vodo, ki smo jo izrekali ob 
dobrodošlicah, smo dosegli v  trenutku 
preko 30 % manjšo porabo vode in do-
besedno tekmovanje med skupinami za 
zmerno uporabo vode. Skrb, da bo hotel 
odprt tudi za skupine, ki pridejo »za nami«, 
ni le pokazatelj solidarnosti, temveč tudi 
občutka domačnosti.

Kako bi opisali hotel slovenskemu 
upokojencu, ki ga še ni obiskal?
Hotel Delfin je hotel s tremi zvezdicami s 
skoraj vsemi elementi štiri zvezdničinega 
hotela. Nahaja se na prečudoviti sloven-
ski obali - v  Izoli, neposredno ob morju. 
S  svojo prečudovito plažo in odprtim ter 
zaprtim bazenom z morsko vodo nudi 
morski oddih skozi celo leto. V  hotelu 
nudimo pestro in odlično hrano, imamo 
pester animacijski program, telovadbo 
v bazenih, v telovadnici in na prostem, vse 
za zdravje in dobro počutje. Hotel dnevno 
poskrbi za večerni ples in kulturne pro-
grame različnih pevskih zborov, po meri 
slovenskih upokojencev. Skratka, idealna 
rešitev za oddih in dnevne izlete.

Črt Kanoni,  
foto ZDUS in osebni arhiv M. Milivojeviča

Ekonomist se zlahka privadi na 
hotelsko poslovanje, saj mu številke 
in kalkulacije ne dajo miru. Inženir 
strojništva pa … predvidevam, 
da s toplotno postajo ne bi smelo 
biti več nobenih težav …
Širša podlaga znanja iz ekonomije in 
strojništva mi omogočata predvsem lažjo 
presojo in kompetentno razpravo z doba-
vitelji, projektanti in nenazadnje s sode-
lavci. 

Kaj pa novoimenovan direktor 
počne ob prostem času, ko 
je zgolj Miloš Milivojević?
Čas, ki ga imam na voljo, preživim s svojo 
družino in v to poskušamo vključiti kar se 
da veliko rekreacije, predvsem na morju ali 
v gorah.

Člani Upravnega in Nadzornega odbora ZDUS na terasi hotela z Nino Golob.

Predsednik ZDUS Janez Sušnik ji je izročil šopek rož in pušeljc pohvalnih besed.
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V PZDU Sp. Podravje iz Ptuja, že 19 leto izvajamo program 
Starejši za starejše v 39 društvih upokojencev s 407 pro-
stovoljci, 32 društvenimi koordinatorji in v  devetnajstih 
občinah. Prostovoljci s koordinatorji skrbijo za preko 
14000 starejših.
MO Ptuj z DU Ptuj in društvom Optimisti, je v  letu 2003 izvedla 
pilotski projekt sedanjega programa SzS, s takratnimi poverjeniki, 
ki so obiskali 900 starejših in jih anketirali. Na podlagi vprašalnikov 
je Komisija za socialna vprašanja DU Ptuj opravila prvo analizo 
stanja, kako živijo naši starejši, kakšno je njihovo počutje, 
kako preživijo svoj prosti čas, kako preživijo s pokojnino in 
kakšne so njihove potrebe in želje za kvalitetnejše življenje 
v starosti.
Analizo so objavili v lokalnem časopisu Tednik in društvenem ča-
sopisu Naš sel. Na podlagi uspešno opravljenega dela in potreb 
po skrbi za kvalitetnejše življenje v starosti, je bila na krovni ravni 
sprejeta odločitev, da kot nosilci programa pristopimo k izvedbi 
projekta »Starejši za višjo kakovost življenja doma,« oz. kasneje, 
Programa SzS. Tako smo v naši Pokrajini pričeli z izvajanjem pro-
grama leta 2004, najprej v DU MO Ptuj, v DU Majšperk ter DU 
Kog, kasneje pa so pristopila v program še druga društva. Naše 
dejavnosti ves čas nadgrajujemo z aktivnostmi v zvezi z ureditvijo 
pogojev za ustanavljanje dnevnih centrov aktivnosti za starejše, 
dodatnim izobraževanjem občanov na delavnicah ( v zadnjih dveh 
letih o demenci po eno mesečno z 900 svojci ) z delavnicami o 
varnosti v cestnem prometu, zdravem načinu življenja, sočasno 
pa smo usposabljali 56 prostovoljcev – družabnikov, ki pomagajo 
svojcem, ter jih občasno nadomeščajo tam, kjer je jih potrebujejo. 
Ustanovili smo »Info točko«, kjer lahko starejši dobijo pomoč pri 
svetovanju s področja socialnih pravic. Lani so prostovoljci op-
ravili 9014 obiskov. Obiskali so 5276 starejših (103 % realizacija 
načrtovanega programa.) Zagotovili so jim 4225 pomoči, zlasti 
nabave hrane in zdravil pomoč so nudili Rdečemu križu in Karita-
su ter Civilni zaščiti z informacijami, pomagali lokalni skupnosti ter 
drugim humanitarnim organizacijam pri delitvi pomoči starejšim. 
Naše prostovoljke in prostovoljci z informacijami svetujejo starej-
šim o možnostih njihove vključitve v različne aktivnosti, še posebej 
v drštvene sekcije kot so šport, kultura, pohodništvo, ročna dela 

in vrsto drugih dejavnosti, vse s ciljem, da (p)ostane življenje sta-
rejših aktivno in tako zagotavlja zdravo staranje.
Veliko želja je še pred nami, zlasti glede prepoznavnosti progra-
ma, kako pomladitzi svoje vrste, jih ustrezno nagraditi, pri tem pa 
računamo na pomoč ZDUS, da preko svojih Komisij in odborov 
doseže čimprejšnje sprejetje Zakona o dolgotrajni oskrbi, z jasno 
opredelitvijo poslanstva naših prostovoljcev.

Starejši za starejše v  
PZDU Spodnje Podravje

Zgodba prostovoljke iz Ptujske gore
Ko se v  življenju zatakne, je dobro, da imamo nekoga 
ob sebi. Ostanemo sami, morda zbolimo, potrebujemo 
pomoč (materialno ali kako drugo) ali pa potrebujemo le 
pogovor ob skodelici kave ali čaja. Prav to počnemo pro-
stovoljke. Nevsiljivo smo ob naših starejših, ko nas potre-
bujejo. Resda tudi prostovoljke že sodimo v ciljno skupino 
programa, a smo še vitalne in sposobne, da se lahko raz-
dajamo drugim.
V Halozah, od koder prihajam, jih je precej. Haloški človek je 
navajen živeti preprosto – to velja predvsem za starejše, ki živijo 
sami. Včasih se starejši niti ne znajdejo, da bi poiskali cenejše 
možnosti za življenje. Otroci so se odselili, oni pa vztrajajo v (pre)

Po dveh letih zatišja
so se julija znova srečali prostovoljci naše PZDU. Prišlo jih je kar 
311, skupaj s predsedniki društev, ki program izvajajo. Srečanja 
se je udeležila tudi Rožca Šonc, operativna vodja programa SzS 
pri ZDUS. Po pozdravnem govoru predsednika PZDU Viktorja 
Kokola, pokrajinske koordinatorke Silve Gorjup, ki je predstavila 
tudi uspešnost in težave 19 letnega dela prostovoljcev pri izva-
janju Programa in prisrčni zahvali vsem za njihovo uspešno delo 
ki ni bilo lahko, je sledil kratek kulturni program, ki so ga pripravili 
upokojenci iz DU Sveti Tomaž in Turnišče. Po krajšem nagovoru 
vodje programa Rožce Šonc, je sledila zahvala vsem prostovolj-
cem za njihovo uspešno delo ter podelitev priznanj 158 prostovolj-
cem za več kot 10 letno delo in več kot 15 letno delo za sodelova-
njem v programu. Ne gre pa pozabiti, da so nekateri prostovoljci 
in koordinatorji vanj vključeni že od samega začetka, polnih 19 let. 

Silva Gorjup, pokrajinska koordinatorka
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Obiski »mojih« oskrbovancev

veliki hiši, ki jo je težko vzdrževati. Mnogim lahko pomagamo tako, 
da jih odpeljemo do zdravnika. Poskrbimo tudi za preventivo  – 
merimo jim sladkor in maščobe v krvi in jih spodbujamo k zdrave-
mu načinu življenja. Včasih pa to ni dovolj. Sredi Haloz obstajajo 
posamezniki, ki potrebujejo strokovno obravnavo ustreznih insti-
tucij. V spominu mi ostaja gospod, ki živi v napol razpadli hiši brez 
elektrike in vode. Ob prvem obisku sem se počutila nemočno. 
Koga poklicati na pomoč? Najprej občino za nasvet, kaj lahko 
storimo glede osnovnih življenjskih pogojev, nato pa center za 
socialno delo?! Velikokrat smo prostovoljke tiste, ki pristojne ob-
veščajo o težkih razmerah na »terenu«. Čeprav se včasih zgodi, 

Starejši za starejše v DU Ptuj
V DU Ptuj sem prostovoljka od leta 2008. Pretežno obi-
skujem starejše v  starem mestnem jedru mesta Ptuj. 
V  vseh letih mojega prostovoljstva sem pri ljudeh, ki 
jih obiskujem, videla veliko revščine in nemih klicev po 
pomoči. V začetku so me presenetile razmere v kakršnih 
ljudje živijo. Večina njih ni imela urejenih socialnih 
transferjev (socialna pomoč, izredna socialna pomoč in 
varstveni dodatek) zato sem te reči uredila ob pomoči 
CSD-ja Ptuj. 
S pomočjo pokrajinske koordinatorice sem se povezala tudi z 
Lions clubom, ki nam občasno pomaga pri plačilu položnic za 
elektriko, kurjavo in hrano za najranljivejše posameznike. Neki 
starejši gospe, ki jo pogosto obiskujem, in je PSS že razpisal de-
ložacijo ker ni zmogla redno plačevati najemnine za stanovanje 
sem pomagala, da ni prišlo do izselitve. Ker je bil rok za deložacijo 

že določen in odločba poslana, sem se povezala s sodiščem na 
Ptuju, z rubežniki z MO Ptuj, s Podjetjem za stanovanjske stori-
tve in s Centrom za socialno delo na Ptuju. Res mi je ta zadeva 
vzela veliko časa, vendar se je na koncu izplačalo. Do deložacije 
ni prišlo, ker mi je CSD pomagal pridobiti višji znesek izredne so-
cialne pomoči za gospo, da je lahko (od)plačala svoj dolg. Sem 
pa hvaležna tako sodišču, stanovanjskemu podjetju in CSD-ju za 
izkazano razumervanje in pomoč, da smo rešili težavo.
Še en primer! Starejša gospa je živela v stanovanju, ki je bilo prava 
razvalina. Tudi tu mi je pomagala pokrajinska koordinatorica, da 
so v  stanovanje montirali nova okna, prezračevalnik za vlago in 
stanovanje prepleskali. Seveda pa moram takoj dodati, da se vse 
pravljice ne končajo tako srečno kot opisana primera. A k sreči je 
takih veliko manj.

Ema Šneberger, prostovoljka DU Ptuj

Vrsto let sem bila prostovoljka tu in tam, zdaj pa sem že tri 
leta včlanjerna v DU Ptuj. Lani sem za svoje delo prejela 
državno priznanje za prostovoljstvo v  letu 2020, sicer 
pa v  okviru programa Starejši za starejše obiskujem 38 
pomoči potrebnih oseb, vse so starejše od 70 let.
Zanimive vezi se spletejo med ljudmi. Sama pri tem seveda nisem 
izjema. Lahko bi pisala o gospe s poškodbo hrbtenice, ki jo 
dnevno spremljam na sprehodih, in rituala s kavico, ob vrnitvi na 
njen dom. Ampak ne. Raje se bom dotaknila obiskov že priletne 
gospe, ki ima demenco. Kratkoročen spomin ji vedno bolj peša, 
govorjenje pa ji še ne povzroča težav.
Govori zbrano o tem kar pripoveduje. Pripoveduje pa tudi le o 
času ki ga je preživljala v času službe in ko je bila še mlajša. Vsa-
kokrat pove kje je bila zaposlena in kje njen mož in zakaj je najver-
jetneje umrl. Govori o dneh, ko sta z možen kupila hišo in govori o 
dneh, ki se ne bodo nikdar več vrnili. Vsakokrat odideva na daljši 
sprehod. Opazujeva rastlinje. Opazila sem, da pozna vsa imena 
cvetic, ki rasejo na njenem vrtu. Njeni ji »dovolijo« da skrbi za 
določen del vrta, ki ga sama želi vzdrževati. Razumejo jo, na voljo 
so ji in dovolijo ji. Za vse družinske člane ima besedo pohvale, še 
posebej glede zeta, ki ji je naredil oporo, da lažje pride na prosto.
Hrano ji pogrejem jaz, zato me vedno pohvali, da serm v kuhinji 
doma. Se pa vidi, da je živela v mestu in da je bila v službi. Želi 
biti urejena in tudi je, njena razgledanost pa je fascinantna. Sama 
jo velikokrat pohvalim glede njenega enciklopedičnega znanja in 

vsakokrat me toplo pogleda in se zahvali. Pravi tudi, da mi bo 
nekoč njena hčerka izročila priznanje, in se znova nasmejiva. 
Veliko ruskih pesmi pozna. V  rani mladosti se je učila ruskega 
jezika, rada pa poje tudi naše, slovenske pesmi. Nihanja v razpo-
loženju ne opažam. Vedno je dobre volje. Opažam pa, da porabi 
veliko časa pri oblačenju, obuvanju, torej urejanju, ko greva ven. 
Ko odhajam, mi vedno pravi, da moram jutri spet priti. Vesela sem, 
ko omeni to svojo iskreno željo. Pri druženju z osebami z demenco 
spoznavam, da je potrebno biti strpen, imeti potrpljenje, razume-
vanje in široko odprto uho. Vsi moji oskrbovanci bogatijo moj svet.

Terezija Vidovič, prostovoljka iz Ptuja

da se počutimo nemočne in se sprašujemo, ali naša pomoč sploh 
zaleže, pa je še več tistih trenutkov, ko odhajamo z obiska pri 
naših starejših z dobrimi občutki. Vesele, ker smo nekoga razve-
selile, mu polepšale dan, ga spodbudile in mu dale vedeti, da je 
starost lahko tudi lepa. Na ta način pa rastemo tudi prostovoljke 
same. Če hočemo namreč pomagati drugim, moramo ohranjati 
svojo fizično in mentalno kondicijo, socialno empatijo z razvojem 
osebnega odnosa do sočloveka. 
Prav zaradi prostovoljnega dela je naše tretje življenjsko obdobje 
bolj bogato. 

Ema Rodošek, koordinatorka programa Ptujska Gora
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V letošnjem letu mineva petnajst let, odkar smo v Društvu 
upokojencev Radeče pričeli z izvajanjem programa Sta-
rejši za starejše. Komaj sem se dobro včlanila v društvo, 
so me že nagovarjali, naj prevzamem delo koordinatorice. 
Seveda nisem znala reči ne in sem pričela z delom. S pred-
sednikom sva nagovarjala člane in članice društva, da bi 
se kot prostovoljci vključili v program. 
Bila sva dokaj uspešna in po opravljenih raznih administrativnih 
zadevah ter izobraževanju so se prostovoljke in prostovoljci lotili 
dela na terenu. Srečevali smo se z različnimi problemi in jih reševali 
po svojih najboljših močeh, da smo pomagali starejšim. Zbirali smo 
se na delovnih sestankih, se vedno znova izobraževali, da nam je 
delo na terenu lažje steklo. Tudi letos je v začetku oktobra potekal 
delovni sestanek, vendar sem kot koordinatorica, ob 15-letnem 
delovanju programa v našem društvu želela, da bi delovni sesta-
nek potekal malo drugače. Najprej sem prostovoljke in prostovolj-
ce z nekaj mislimi nagovorila jaz in se seveda tudi zahvalila vsem 
za njihovo opravljeno delo. Ker pa spoštujejo delo prostovoljk in 
prostovoljcev, so se sestanka udeležili tudi pokrajinska koordina-
torica Ida Križanec, predsednik društva Andrej Hrup in seveda naš 
župan Tomaž Režun, ki se je zahvalil vsem prostovoljkam in pro-
stovoljcem za požrtvovalno delo, ki so ga opravili in se z zaskrblje-
nostjo odzval na moje navajanje, da se mlajši upokojenci ne želijo 
vključevati v društvo in da ne želijo nekaj svojega prostega časa 
posvetiti starejšim, ki bi potrebovali njihovo pomoč. Prostovoljcem 
se je zahvalil tudi za opravljene obiske in pomoč 57-tim starejšim 
pri pridobitvi e-oskrbe. Na koncu je obljubil, da se bo skupaj z 
občinsko upravo trudil narediti kaj dobrega za starejše, da se ne 

Prostovoljci programa Starejši za starejše Savinjske pok-
rajine so se po dveh koronskih letih konec septembra 
ponovno srečali. Srečanje so združili z izobraževanjem. 
Na seznamu je v Savinjski pokrajini aktivnih 76 prostovolj-
cev, srečanja pa se jih je udeležilo 60. Tako velika udeležba 
potrjuje, da so prostovoljci pogrešali podobna druženja.
Srečanje je potekalo po predvidenem programu, v prijetnem am-
bientu gostilne Vid, v  okolici Mozirja. Prostovoljce je pozdravila 
pokrajinska koordinatorka, ki je prenesla tudi pozdrave podpred-
sednice ZDUS, Vere Pečnik in vodje programa Rožce Šonc, poz-

bodo čutili zapostavljeni. Za zahvalo je za vse prisotne prostovoljce 
poskrbel za brezplačno malico. Z nekaj besedami sta prostovoljce 
nagovorila tudi predsednik društva in pokrajinska koordinatorica, 
ki sta seveda glavni poudarek dala zahvali za opravljeno delo in jih 
povabila, naj to delo še naprej opravljajo. Pokrajinska koordinatori-
ca pa je imela še eno prijetno zadolžitev, da je naši prostovoljki, ki 
vsa leta deluje v programu in svoj prosti čas prostovoljno razdaja 
še na drugih področjih, Tereziji Ocepek, izročila Priznanje za op-
ravljeno delo, ki ga je podelila Posavska pokrajinska zveza društev 
upokojencev Krško. Da pa ne bi potekalo vse tako monotono, 
nam je vmes učenec Glasbene šole Laško-Radeče Lenart Novak 
pod vodstvom učiteljice Nadje Knez zaigral Avsenikovo pesem Na 
Golici. Po vseh govorancah in prijetni glasbi pa smo prisluhnili še 
našima predavateljicama, ki sta nas seznanili z demenco in z men-
talnim sproščanjem, da bi bili kos našemu delu še naprej.

Besedilo in foto, Vera Lipec

15 let programa SzS v DU Radeče

Po dveh letih ponovno letno srečanje 
prostovoljcev Savinjske pokrajine

dravila pa jih je tudi predsednica PZDU Celje, Zdenka Jan. Sledilo 
je izobraževanje na temo demence. Prostovoljci se velikokrat 
srečujejo s to problematiko, zato jim takšna predavanja koristijo 
pri njihovi dejavnosti. Takšnih izobraževanj si želijo tudi v bodoče. 
V  sproščenem vzdušju je minilo kosilo, nato so se prostovolj-
ci odpravili v Mozirski gaj. Poleg lepot gaja je tam potekala tudi 
vsakoletna razstava buč. Letos je najtežja buča tehtala »samo« 
533 kg. Po ogledu gaja so zaključili prijetno in poučno srečanje z 
željo, da se kmalu spet srečajo in družijo.

Besedilo in foto, Karlina Mermal
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Sestavek »EURAG - vrednota v razno-
likosti, investicija za prihodnost», ki 
sem ga predstavila na jubilejnem sre-
čanju EURAG v Gradcu, ilustrira zna-
čilnosti te organizacije s pogledom na 
možnosti njenega delovana v bodoče. 
Privlačnost EURAG je v raznolikosti udele-
žencev, strokovnosti, neformalnem pristo-
pu, toplini v odnosih, elektronskih komu-
nikacijah, dragocenost pa v neodvisnosti, 
kar ji omogoča velik manevrski prostor za 
pobude in predloge, spoštovanju osebne, 
starostne, interesne, profesionalne in sve-
tovno nazorske raznolikosti sodelujočih, 
združevanju strokovnjakov različnih profi-
lov, upoštevanju individualnih možnosti ter 
izkušenj, preseganju zamejitve političnih 
tvorb in sistemov, prestopanju meja EU in 
odpiranju vrat starejšim v širšem geograf-
skem prostoru, povezovanju in zmanjše-
vanju razlik med zahodnimi in vzhodnimi 
kulturnimi vzorci ter modeli demokracije. 
Ne nazadnje v skrbi za osebno rast svojih 
članov. Vse povedano je dobra osnova 
za prihodnost. 
Bodoče delovanje bo potekalo v  nego-
tovih in manj stabilnih okoliščinah od 
sedanjega obdobja. Pričakujemo lahko 
turbulence v mednarodni politiki in s tem 
motnje v  gospodarstvu. Prilagajati se bo 
treba na različne skrajnosti/katastrofe, 
ki jih povzročajo klimatske spremembe. 

Povečal se bo obseg migracij. Večal se bo 
pritisk multinacionalk in ožil prostor nacio-
nalnih ekonomij. Upamo le, da se ne bodo 
širili oboroženi konflikti. Prilagojeni liberal-
ni koncepti bodo še bolj, čeprav prikrito, 
omejevali socialne pristope. Povečevale 
se bodo socialne razlike. Neenakost bo 
naraščala. Revščina se bo ohranjala v ne-
katerih predelih in v  določenih družbenih 
skupinah. Nismo še opravili z možnostjo 
zdravstvenih epidemij in pandemij. Digita-
lizacija, ki se kaže kot velik napredek, bo 
sčasoma postala tudi blokada za nekatere 
skupine, med katerimi so z visoko verje-
tnostjo starejši. Uvajanje robotov in umetne 
inteligenca pa nas bo sililo v iskanje novih 
oblik delovanja in uresničevanja naše člo-
veške ustvarjalne identitete. 
Najbolj verjetni sta dve smeri bodočih 
prioritet: 
1. krepitev in usposabljanje članstva ter
2. uveljavljanje moči organizacije v družbi 
in zastopanje interesov starejših. 
Smiselno uporabni sta tudi za druge orga-
nizacije starejših in za starejše.
Krepitev in usposabljanje članstva 
zahteva njegovo širjenje in bogatenje, 
sprejemanje novih članic organizacij in po-
sameznikov, tudi iz okolij, ki zdaj še niso 
zastopana; utrjevanje moči članov za lažje 
uveljavljanje pravic in zagovorništvo starej-
ših; vseživljenjsko izobraževanje in učenje; 

Konferenca EURAG 
Povzetek prispevka s pogledom v prihodnost

Razmišljanja o preteklosti, 
sedanjosti in prihodnosti EURAG

podporo dejavnostim za urjenje spomina 
in ohranjanje zdravja; sodelovanje v proce-
sih digitalizacije s hkratnim opozarjanjem 
na ohranjanje klasičnih oblik komunikacije 
za tiste, ki to potrebujejo; izvajanje projek-
tov in mreženje; nematerialna priznanja za 
najbolj aktivne prostovoljce. 
Uveljavljanje moči organizacije in za-
stopanje interesov starejših pa zahteva 
participacijo starejših na vseh ravneh, so-
delovanje pri mednarodnih in dokumentih 
na nacionalnem nivoju, sodelovanje druž-
benih skupin različnih starosti in utrjeva-
nje solidarnosti, povezovanje z drugimi 
nevladnimi organizacijami, prizadevanja 
za ohranjanje in zagotavljanje dostopnosti 
javnih storitev, zahteve za ustrezno stati-
stično spremljanje skupine 65+, več vpliva 
starejših v gospodarstvu - smo tudi potro-
šniki; soočanje z umetno inteligenco, skrb 
za gmotni položaj upokojenih generacij; 
sodelovanje pri določanju minimalnih pre-
jemkov, sodelovanje z mediji in izkorišča-
nje moči medijske promocije.
Konferenca je potekala 15. septembra 
v avstrijskem Gradcu.

Jožica Puhar, podpredsednica

V prispevku z naslovom »Razmišljanja 
o preteklosti, sedanjosti in prihodnosti 
EURAG« je njen predsednik Dirk Jareé 
opisal razvojno pot organizacije vse 
od njenega nastanka v  daljnem letu 
1962 in se dotaknil najbolj izstopajočih 
obdobij in dosežkov ter se ozrl v pot-
rebno delovanje v bodočnosti.
EURAG (Evropska Federacija starejših oseb) 
je ustanovilo nekaj zanesenjakov iz Avstrije, 
Anglije in Nemčije, ki so delali s starejšimi – 
takrat povsem nerazvitim področjem social-
nega dela. Želeli so ustvariti prvo evropsko 
mrežo civilne družbe za izmenjavo izkušenj 
in konceptov, za reševanje naraščajočega 
pojava osamljenosti starejših v hitro spremi-

njajoči se družbi z vse manjšo povezanostjo 
družine, vse večjo mobilnostjo in vse večjo 
udeležbo žensk na trgu dela.
In tako je bil EURAG ustanovljen leta 
1962 v  Lindauu v  Nemčiji, 1966 regi-
striran v Luksemburgu, imel nekaj časa 
sedež v  Švici, po letu 1974 v  obdobju 
25-ih let pa v Gradcu. Od tod tudi kraj 
obeležitve 60-letnice.
Zanimivo je, da je prva svetovna skupščina 
Združenih narodov o staranju potekala šele 
leta 1982 na Dunaju (20 let po ustanovitvi 
EURAG). Dve desetletji kasneje pa je sledila 
druga skupščina - Mednarodna konferen-
ca Združenih narodov o staranju v Madridu 
leta 2002 (MIPAA). Tako dolgo traja dvig 

ozaveščenosti! V prvih štirih letih obstoja se 
je število članic dvignilo na 10 (v tej skupini 
je tudi Slovenija – op. J.P.), v nadaljnjih 20 
letih pa je članstvo že poraslo na število 30. 
Zainteresirani so prihajali iz vse Evrope, od 
zahoda do vzhoda. EURAG je bila takrat 
edina evropska civilnodružbena orga-
nizacija, ki je segla daleč onkraj železne 
zavese, saj so voditelji držav menili, da so 
vprašanja in politike staranja izjemnega 
pomena za vse evropske družbe, ne glede 
na njihovo ideološko ozadje.
Z začetne teme o osamljenosti starejših 
je EURAG delovanje razširil na teme kot 
so: avtonomija, integracija, socialna 
varnost, zdravstvene storitve, oskrba 
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znotraj in izven družine, stanovanjske 
razmere, položaj migrantov in manjšin, 
starejše ženske in še zlasti pravice sta-
rejših oseb. 
Pripravil in sprejel je tudi nekaj stebrnih 
dokumentov in sicer Statut, ki opredeljuje 
značaj in vlogo organizacije (mednarodna, 
nevladna, neprofitna organizacija brez po-
litične ali verske pripadnosti), Izjava o pos-
lanstvu, ki opredeljuje postavljene cilje in 
metode dela ter Deklaracija o “Pravicah 
starejših” iz leta 1965, ki je bila zasnovana 
v sodelovanju z ISCA (International Senior 
Citizens Association) s sedežem v Los An-
gelesu in je postala priloga k Statutu. Vpra-
šanje mednarodne listine o zaščiti pravic 
starejših je še vedno predmet intenzivnih 
razprav v  OZN (Organizacija združenih 
narodov) in EU (Evropska Unija).
EURAG svoja stališča posreduje prek 
lastnih rednih konferenc, ki združujejo tudi 
čez 1000 udeležencev, prek svojega me-
sečnega biltena, ki ga je več let objavljal v 4 
jezikih, pozneje tudi preko spletne strani, 
pa tudi z vložkom v  druge pomembne 
procese, kot so organi Združenih narodov 
o staranju, ministrske in druge tematske 
nacionalne in mednarodne konference, 
tematski dokumenti Evropske komisije in 
podobne priložnosti, ki zahtevajo ali dovo-
ljujejo vnos rezultatov.
Širil je svoje mednarodno priznanje in postal 
članica številnih mednarodnih organizacij, 
kot so ILO (Mednarodna organizacija dela), 
WHO (Svetovna zdravstvena organizacija), 
UNESCO (Organizacija Združenih narodov 
za izobraževanje, znanost in kulturo), 
ECOSOC (Ekonomski in socialni svet 
Združenih narodov) in bruseljska Socialna 
platforma. Predstavljal je interese starejših 
in zagovarjal širjene njihovih možnosti tako 
v družbi kot v osebnih odločitvah.
EURAG je v zadnjem desetletju in pol uspel 
doseči impresivne rezultate. Predstavnik 
EURAG je zastopal vse akreditirane orga-

nizacije civilne družbe v Delovni skupini za 
staranje Ekonomske komisije Združenih 
narodov za Evropo (UNECE - s 57 država-
mi članicami). V  tej vlogi je imel priložnost 
sodelovati v  kasnejših odborih za pripra-
vo političnih deklaracij in 5-letnih delovnih 
programov držav članic. Deluje v  Posve-
tovalni komisiji za spremembe v  industriji, 
ki je del Evropskega ekonomsko-social-
nega odbora EU. Pobude in vprašanja o 
položaju in potrebah starejših v  evropskih 
industrijskih družbah so nato posredova-
na EK in EP (Evropski parlament). Sode-
loval je v 5-letnem raziskovalnem projektu 
Evropske unije o »Socialnih inovacijah 
za aktivno in zdravo staranje«, ki ga je 
izvajalo približno 20 partnerjev iz znano-
sti in raziskav. Rezultat je »Bela knjiga«, 
ki vsebuje več kot 130 »Priporočil za 
odločevalce« – objavljene v 14 evrop-
skih jezikih. Aktualne mednarodne 
konference zadnjih let z zaključnimi 
dokumenti pa vplivajo na oblikovanje politik 
v različnih državah.
Zadnja leta se članstvo v EURAG poveču-
je. Pridružilo se je več novih individualnih in 
kolektivnih članov, na primer Ruska zveza 
upokojencev, nepolitična organizacija s 
približno 1,7 milijona članov.
In kako Dirk Jareé vidi prihodnost?
Jasno moramo razlikovati med težavami 

ali ovirami na eni strani in priložnostmi ali 
možnostmi na drugi strani in jih vse popol-
noma prepoznati. Tako krepimo občutek 
za kreativno razmišljanje med članstvom. 
Upoštevati moramo modrost in izkušnje 
vseh, ne le starejših. Ponovno moramo 
ustvariti razumno in podpirajoče zaupanje 
v  javne organe, ki so odgovorni za našo 
družbo. Moramo se obrniti k dolgoročnim 
projektom in v  koncepte vključiti največje 
izzive – ohranjanje miru in varstvo okolja.
V naše koncepte in razmišljanja 
moramo vključiti mlade. Zainteresirati jih 
moramo za potrebo po vlaganju v družbo 
in lastno prihodnost tako, da pojasnimo 
razloge za to. Ne smemo zavračati aktiv-
nega poslušanja, pri čemer upoštevamo 
napredne, včasih radikalne ideje, koncepte, 
tehnologije  – to je robotika, umetna inteli-
genca itd. Povabimo vse možne partnerje, 
da razmislijo in izrazijo svoje poglede na 
naslednje izjave: »Vsi mi smo sestavni 
deli prihodnosti in odgovorni za nas-
lednje generacije – tudi za tiste, ki še 
niso rojeni« in »Prihodnost družbe 
bomo oblikovali v  skladu z našimi 
vrednotami in našim razumevanjem 
smisla življenja, to pa lahko dosežemo 
le povezani.« 

Povzela: Jožica Puhar, 
podpredsednica

Dirk Jareé, predsednik EURAG in Jožica Puhar, podpredsednica ZDUS

ZDUSPLUSKULTURA

Jesenski čas je čas pobiranja tistega, 
kar smo posadili in je zraslo v  sad, 
ki ga cenimo. Mogoče lahko primer-
jamo jesen tudi s tretjim življenjskim 
obdobjem nas ljudi. Da, tudi mi smo 
oblikovali svojo osebnost od malih 
nog dalje. Spoznavali smo, ohranjali 
in tako postavljali ceno tistemu, kar 
so naši starši, babice ali dedki počeli: 

zapeli, zaigrali ali celo zaplesali.
Nekaj tega, kar se na ta način ohranja 
v  društvih upokojencev v  Pomurju, smo 
predstavili na Etno večeru na Cankovi. 
Dvorana je bila skoraj polna nastopajočih, 
kar je takoj pokazalo na 12 nastopajočih 
skupin (ali 92 upokojencev), ki so se lahko 
odzvale vabilu na ta dogodek. Pester 
program večera nam je prijetno zaključil ta 

četrtek in nas spomnil, da imamo bogato 
dediščino, ki smo jo dolžni ohranjati vsi – 
manj in bolj mladi. 
Mislim, da je bil zaključek prireditve češnja 
na torti, kot radi rečemo. Kot 12. skupina je 
nastopila FS Potkolonca Cankova z ljudski-
mi plesi z Goričkega. Folklorno skupino so 
sestavljali plesalci različnih generacij, kar je 
posebna kvaliteta takih in podobnih skupin.
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DU Cankova s predsednikom v ospredju 
so se kot soorganizator te prireditve PPZ 
DU Murska Sobota zelo potrudili  – zato 
HVALA. Zahvala pa tudi Občini Cankova, 
z županom na čelu – tudi ti so sodelovali 
in delno podprli soorganizacijo in izvedbo 
Etno večera.
Zahvala pa seveda velja na koncu vsem, 
ki ste kakor koli pripomogli k temu, da je 
delček naše kulturne dediščine zaživel 
med nami. 
Vsaka ljudska melodija in njene 
besede so popolnost zase, prečišče-
na dediščina pa čisti dar prednikov.

Besedilo in foto, Danica Kocet

Poletje se je poslovilo in vrata na 
široko odpira čarobna jesen. Jesen 
je prečudovit čas v  letu. Je čas, ko 
se narava umiri, ko se ozračje ohladi, 
ko se hitreje stemni, in je čas, ko se 
drevesa odenejo v  prečudovite je-
senske barve. Pravijo, da je jesen 
zadnji in najlepši nasmeh leta. In ne, 
jesen niso le meglena jutra in deževni 
popoldnevi. Jesen so tudi s soncem 
obsijane krošnje dreves.
V gasilskem domu so 1. oktobra pripravili 
srečanje ljudski pevci Fantje iz Jurovc, 
ki delujejo pod okriljem KUD Franceta 
Forstneriča Videm, katerega predsednik je 
Jože Šmigoc. Prisotne so nagovorili vodja 
skupine Branko Merc in Ivan Božičko, 
predsednik DU Tržec.
Možje prepevajo že več kot 30 let pred-
vsem v  domači občini Videm, po celi 
Sloveniji, ob raznih prireditvah, praznikih, 
revijah in rojstnih dnevih. Svojo pot so 
pričeli kot koledniki. Nato pa so na pobudo 
nekaterih ustanovili svojo skupino. Na 
začetku jih je bilo več, toda najvztrajneši 
ljubitelji glasbe in lepega petja so ostali 
v  skupini in vztrajajo še danes. Nekateri 
dobri pevski prijatelji pa so odšli v večnost. 
Tako jih je sedaj pet: Slavko Kmetec, 
Marjan Mohorko, Franc Spevan, Franc 
Habjanič in Branko Merc. Posneli so 
tudi samostojno kaseto in CD. Skupino 
vodi Branko Merc. S svojim prizadevanjem 
so namreč osvežili in ohranili mnoge skrite 
zaklade lepe ljudske pesmi ter ohranjajo 
nesnovno kulturno dediščino. 
Na prireditvi se je zvrstilo dvanajst skupin: 
ljudski pevci Fantje iz Jurovc KUD France 

Forstnerič Videm, Društvo ljudski pevci iz 
Jablovca, ljudske pevke KD Lancova vas, 
ljudski pevci DU Turnišče, pevke Katoliške-
ga KD Kidričevo, ljudske pevke KD Obrež, 
ljudski pevci KPD Stoperce, pevke ljud-
skih pesmi Društvo Trstenke, ljudski pevci 
Kopači KFD Podlehnik, ljudske pevke FD 
Anton-Jože Štrafela Markovci, ljudsko 
petje pa so popestrili Štajerski frajtonarji iz 
Hajdoš, da si je marsikdo želel zaplesati; 
opravljivki Cila in Liza iz TD Podlehnik pa 
sta poskrbeli za smeh v dvorani. Prelepo 
sceno na temo jeseni sta pripravili Dragica 
Mohorko in Marta Rodošek. Prireditev 
sem povezovala Zdenka Golub.
Popoldan so zaključili s skupno pesmijo 
ob prijetnem druženju, zakuski, osvežilnih 

napitkih in pesem je donela po dvorani, ko 
so zapeli še vsi gostje. Zahvala za pomoč 
gre donatorjem, KUD France Forstnerič, 
KS Tržec in predsedniku Dušanu Serdin-
šku, hvala za prostore v gasilskem domu 
in predsednici Mateji Kirbiš, vinogradni-
štvu Pajnkiher in Zvonku Tušku s.p. ter 
vsem domačim, ki so jim vsestransko po-
magali.
»Vsako leto isti čas pride v  našo malo 
vas slikarka, znana dobro vsem, ime 
ji je gospa Jesen. Rumeno, rdeče in 
rjavo nam poslika vso naravo. Ostane 
vedno le do zime - tedaj se poslovi - in 
mine..« (Sabina Mali)

Zdenka Golub,  
foto Dragica Mohorko

4. srečanje ljudskih pevcev, 
Pesem na vasi 2022
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Ob koncu poletja so pripravile 
članice Društva kmetic Občine Videm 
izjemno razstavo v prostorih doma p. 
Miha Drevenška. 
Društvo predano vodi predsednica Ana 
Hrga. Ogledali ste si lahko Marijina obla-
čila, ki so jih šivali nekoč pokojna Marija 
Benkovič in Tinika Ostroško, danes pa jih 
šivajo Jožica Petek in Anica Kokol. Ogle-
dali ste si lahko tudi najstarejše kuhar-
ske knjige in rokopise starih receptov, ki 
jih članice društva zbirajo. Razstavo so 
postavile: Milena Gabrovec, Anica Kokol, 
Milena Traper in Marija Kolednik Črnila. 
Ogledalo si jo je lepo število domačinov, 
ki so pred razstavo sodelovali pri maši, ki 
je bila namenjena družini Murko in Bratu-
šek, ki skrbita za kapelo in Marijine obleke 
ter v  zahvalo  vsem darovalcem in vsem 
šiviljam. Scenarij za razstavo je pripra-
vila Marija Kolednik Črnila, dogodek pa 

je vodila Milena Gabrovec. Blagoslov je 
opravil p. Slavko Strmšek.
V Pobrežju v  Murkovi kapeli (Drašetve 
kapele) je kip Božje Matere z Jezusom 
v  rokah, ki naj bi izhajal še iz Turških 
časov, vsaj po pripovedovanju domačinov 
in restavratorja ter akademskega kiparja, 
Viktorja Gojkoviča. Posebnost kipa je, 
da ga gospodinje na Murkovi domači-
ji že leta oblačijo v prava oblačila. Danes 
kapelo urejata Nada Bratušek in Stanka 
Murko. Vse ure krojenja in šivanja ter vsi 
darovi so bili v dar in zahvalo Božji Materi 
za zdravje, ozdravitve, srečno rojstvo, za 
srečen zakon, za uspeh pri študiju, za mir, 
za srečno zadnjo uro, v zahvalo za življenje 
in za vse goreče želje, ki jih preprosti ljudje 
nosimo v srcih.
S svojo razstavo so želele počastiti Marijo, 
našo Božjo Mater.
Zdenka Golub, foto Marija Kolednik Črnila.

Posebna razstava na Vidmu pri Ptuju

Zveza Društev upokojencev Slovenije 
ZDUS deluje od leta 1946. Vključuje 
preko 500 društev upokojencev, zdru-
ženih v  13 pokrajinskih zvez. ZDUS 
je največja nevladna organizacija, 
v kateri deluje 180 rokodelskih sekcij 
s približno 3000 člani. Upravni odbor 
Tehnične kulture pri krovni zvezi 
uspešno združuje rokodelce iz vse 
Slovenije. Vrstijo se razstave, izobra-
ževanja, vsakoletna delavnica v Izoli, 
kjer organizirajo še prenos znanja in 
izobraževanja ljubiteljskih rokodel-
cev. 
Dnevi medgeneracijskega sožitja so bili 
uspešno izpeljani maja v Ljubljani na Go-
spodarskem rastavišču. Vsakoletno tra-
dicionalno srečanje rokodelcev pa je bilo 
letos junija v  Ajdovščini. Zaustavil nas ni 
niti zloglasni kovid. Prav v teh kriznih časih 
lahko v varnem zavetju doma ustvarjamo 
in si krajšamo čas z ročnimi deli. Vendar 
se moramo zavedati, da to naše delo ni 
le kratkočasna dejavnost, je veliko, veliko 
več! To je dediščina naših dedkov in 
babic, kulturna dediščina, ki ne sme toniti 
v  pozabo in zaprašene skrinje. Je naš 
ponos in bogastvo, s katerim se predsta-
vljamo svetu.

16. septermbra smo se zbrali na Trnovem, 
na 4. pokrajinski razstavi društev upokojen-
cev Severno Primorske. Gostitelji letošnje 
prireditve, DU Trnovo Lokve, so poskr-
beli za prisrčen kulturni program v dvorani 
Kulturnega doma na Trnovem. Druženje 
s klepetom pa se je nadaljevalo ob ogle-
dovanju izdelkov. Nazdravili smo srečanju 
in uspešno izpeljanemu dogodku. Deset 
Severno Primorskih društev upokojencev: 
Ajdovščina, Dobrovo, Šempeter pri 
Gorici, Kostanjevica na Krasu, Kanal, 

Rožna dolina, Renče, Trnovo Lokve, 
Grgar in Društvo žena in deklet Trnovo 
je bogato okrasilo mize in pokazalo, koliko 
znanja in spretnosti premorejo ustvarjalci 
ročnih del. Idej ne manjka, znanje pa se 
nadgrajuje in prenaša na mlade, ki si želijo 
nadaljevati tradicijo in ohranjati kulturno 
dediščino.
Še veliko ustvarjalnih uric, prekrasnih iz-
delkov in nasvidenje na naslednji razstavi. 

Besedilo in foto, Nevenka 
Vidmar DU Ajdovščina

4. razstava ljubiteljskih rokodelcev 
PZDU S. Primorske na Trnovem

Umetnine šivilj
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V Pomurski Pokrajinski in študijski 
knjižnici v  Murski Soboti smo 1. 9. 
2022 postavili slikarsko razstavo lju-
biteljskih slikarjev  – upokojencev iz 
društev iz Pomurja. 
Razstava ni tematsko opredeljena, temveč 
smo dali možnost, da se vsak predsta-
vi s tistim delom, ki je nastalo v  zadnjem 
obdobju in za katero misli, da je najboljše. 
Pri postavitvi nam je pomagal mag. Franc 
Obal upokojeni umetnostni zgodovinar, 
dolgoletni direktor Galerije v Murski Soboti. 
Imenovani je dela naših slikarjev ocenil kot 
dobra in pohvalil naše slikarje, da so iz leta 
v leto boljši. To je posledica izobraževana s 
tega področja na različnih nivojih, udeleže-
vanja kolonij, srečanj in podobno, k čemur 
spodbujamo vse naše slikarje. Na letošnji 
razstavi sodeluje 27 ljubiteljskih slikarjev iz 
različnih društev upokojencev v  pokrajini, 
največ pa je članov iz DU Murska Sobota, 
sekcija Mozaik, v katero se vključujejo tudi 
posamezniki iz drugih društev, kjer nimajo 
tovrstnih aktivnosti. Več slikarjev je tudi iz 
DU Gornja Radgona, DU Cankova, DU 

Lendava in DU Turnišče. Dela, ki so na 
ogled, so nastala z različnimi tehnikami: akril 
na platnu, olje na platnu, pastel, kolaž, vli-
vanje barv in podobno. Petega septembra 
ob 17. uri smo pripravili slavnostno odprtje s 
krajšim kulturnim programom, med sodelu-
jočimi pa je bila tudi upokojenka Ema z orgli-
cami in citrami ter literatka Majda s priložno-
stnimi pesmimi. Otvoritvi je sledilo druženje 

razstavljalcev in ostalih obiskovalcev. Veseli 
smo bili, da smo se lahko po dolgem času 
spet objeli in ob kozarcu rekli kako lepo 
besedo. Vsem, ki razstavljajo, želim, da tudi 
v bodoče ustvarijo dobra dela, ki jim bodo 
v  ponos ob postavitvi naslednjih razstav, 
vse, ki pa se letos niso udeležili, pa vabim, 
da sodelujejo naslednje leto.

Besedilo in foto, Vijola Bertalanič

Predstavili so se ljubiteljski slikarji Pomurja

V ponedeljek, 19. septrembra, se je 
v galeriji delavskega doma v Hrastniku 
zbrala prijetna družba domačinov in 
gostov, da bi proslavili 40-letnico delo-
vanja Sekcije ročnih del DU Hrastnik. 
V uvodnem pozdravu sta predsednica 
društva Branka Skaza Roglič in vodja 
sekcije Ida Baloh povedali, da se je 
v  Društvu upokojencev pred 40 leti 
pričela lepa zgodba, ki traja, se razvija 
in nas bogati še danes. To zgodbo 
pletejo, šivajo in razvijajo Marjetice, ki 
so združene v sekciji ročnih del.
Da so prave mojstrice svoje ustvarjalnosti in 
potrpežljivosti ter se znajo tudi poslušati in 
imeti lepo, pove tudi dejstvo, da so v teh 40 
letih bogatile in širile prepoznavnost našega 
društva na premnogih razstavah ročnih del 
in delavnicah, ter se uspešno vključevale 
tudi v  rokodelske skupine v  okviru naše 
krovne organizacije ZDUS. 
S svojimi izdelki izkazujejo svoje veliko srce, 
saj izdelke podarjajo prav tistim, ki jih najbolj 
potrebujejo – pletene nogavice za starejše 
v DSO-jih, copatke za novorojenčke v po-
rodnišnici Trbovlje, zaščitne maske za sta-
rejše, rožice, srčke in voščilnice pa za sta-
rejše v programu Starejši za starejše. 

Vse to je tudi razlog tako številne udeležbe 
na otvoritvi razstave ob 40. letnici delovanja, 
ki je bila posvečena ravno rožicam v  vseh 
mogočih barvah, materialih in oblikah. Spo-
štovanje njihovemu delu so izkazali tudi 
gostje: župan Hrastnika Marko Funkl, pred-
sednik PZDU Janez Malovrh, predsednica 
KZK ZDUS Zdenka Bevc Škof, direktor DSO 

Hrastnik Drago Kopušar, predsednik DI Hra-
stnik Rajko Žagarž in predstavnica DU Litija, 
Milena Dimec. Otvoritev razstave so s svojo 
radoživostjo, iskrenim pogledom, pesmijo in 
plesom popestrili tudi naši najmlajši. Iskrena 
hvala vsem prisotnim in nastopajočim, ker 
so 40-letnico Marjetic naredili še lepšo. 

Besedilo in foto, Jerica Laznik

40-letnica Marjetic

Brez najmlajših pa resnično ne gre ...
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Spoštovani. 
V Zvezi prijateljev mladine Slovenije smo pripravili 

praznične voščilnice in koledar za leto 2023. 
V voščilnicah nastopata naša glavna junaka Zarja in Lukec. 

Voščilnice in koledar imajo dobrodelno noto, saj bo od vsakega 
nakupa del prihodka namenjen otrokom in družinam v stiski. 

Zelo bomo veseli vaših naročil. 

Cena koledarja je 8,80 € z DDV, brez poštnine. 

Cena voščilnic je 5,90 € z DDV, brez poštnine. 
online naročila 

Hvala vsem, ki nas spremljate in podpirate 
naše projekte in programe. Verjamemo, 

da bomo še dolgo tu za otroke. 

Iskrena hvala. 

Vaše naročilo bo dragoceno darilo. 

Zveza prijateljev mladine Slovenije 
Darja Groznik, predsednica 
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EVROPSKO PISMO DR. KLEMNA GROŠLJA

Epidemija COVID-a in njene družbene 
posledice so v  EU odprle celo vrsto 
vprašanj o organiziranosti in delova-
nju sistema socialnega in zdravstve-
nega varstva ter oskrbe. To vprašanje 
se je morda malce bolj kot v  drugih 
državah, zaradi napetih političnih 
razmer, ostreje izpostavilo v  Slove-
niji. Pred nami sta dva velika izziva: 
zdravstvena reforma in vzpostavitev 
sistema skrbi za starejše, bolj znano 
pod imenom dolgotrajna oskrba. 
Zaradi dnevnopolitičnih manipulacij je 
postalo vprašanje dolgotrajne oskrbe 
predvsem prestižno politično vpraša-
nje. Moralo pa bi biti predmet strokov-
ne in poglobljene razprave v  družbi, 
kako rešiti to pereče vprašanje. 
Glede na demografske trende je vpra-
šanje dolgotrajne oskrbe za Slovenijo 
prvovrstno vprašanje širše družbene so-
lidarnosti in odgovornosti, kako zagoto-
viti vsem človeka vredno starost. Pri tem 
ne moremo mimo dejstva, da sprejem 
Zakona o dolgotrajni oskrbi prejšnje vlade 
ni odražal tega. Zakon, ki je sedaj predmet 
dnevnopolitičnega referenduma, nima ne 
jasnega časovnega okvira uresničevanja 
ključnih določil niti nima določenega vira 
financiranja vseh pravic iz naslova dolgo-
trajne oskrbe. Zato so bili nujni popravki, 
ki jih je aktualna vlada takoj po nastopu 
mandata tudi pripravila in naj bi omogočili, 
da bo sistem dolgotrajne oskrbe v Slove-
niji zaživel in imel za to potrebne vire. 
A to, kot rečeno, ne bo dovolj. Glede na 
statistične podatke se Slovenija približuje 
točki, ko bo delež prebivalcev nastanje-
nih v domove za starostnike dosegel 5 %, 
kar je povprečni delež v EU in priporoči-
lo mednarodnih organizacij. Torej smo z 
vidika zmogljivosti domov za ostarele in 
povečevanja le-teh prišli do točke, ko bo 
potrebno razmisliti, kako naprej. 
Sam, kot politik in nekdo, ki iz prve roke 
občuti in vidi v  svojem zasebnem življe-
nju vse slabosti in stranpoti sedanjega 
sistema domov za starejše in skrbi zanje, 

nisem goreč podpornik zgolj zdaj pre-
vladujočega institucionalnega pristopa. 
Menim, da moramo v Sloveniji sistem skrbi 
za starejše organizirati bolj celostno, saj bi 
jim tak pristop omogočal daljše bivanje 
v njihovem domačem okolju, omogočal bi 
jim podporo pri domačih opravilih, boljšo 
socialno vključenost, večjo psiho-fizično 
aktivnost itd. Kot vemo, so pri tem ključni 
dejavnik zdravje, premoženjsko stanje in 
sodobni način življenja, ki roko na srce, 
mladim pogosto onemogoča, da bi (vsaj 
na takšen način) skrbeli za svoje starše in 
stare starše v meri, kot bi ti pomoč potre-
bovali. Torej, slovenski model dolgotrajne 
oskrbe mora biti zasnovan tako, da bo 
sledil potrebam starejših občanov, ne pa 
da bo sledil kapitalskim interesom lastni-
kov različnih izvajalcev storitev. Tudi zato 
zagovarjam, da mora ta sistem temeljiti 
na javnih ponudnikih storitev ob podpori 
civilnodružbenih oz. nevladnih organiza-
cij. Menim, da bomo samo tako uspešni 
in bomo zagotovili, da se bo denar, na-
menjen oskrbi ljudi, namenil temu, ne pa 
dobičkom in bogatenju lastnikov zaseb-
nih podjetij, izvajalcev storitev dolgotrajne 
oskrbe. 

Potrebujemo nov okvir skrbi 
za starejše osebe

S tem modelom pa menim, da bomo lahko 
zagotovili tudi nujno potreben družbeni 
konsenz o viru financiranja sistema dol-
gotrajne oskrbe. Sistem temelječ na javnih 
izvajalcih ob podpori nevladnih organizacij 
bo lahko temeljil na načelu solidarnosti na 
ravni celotne družbe. Financiranje dolgo-
trajne oskrbe ne moremo preprosto pre-
valiti samo na mlade in delovno aktivno 
prebivalstvo, temveč bi k temu svoj delež 
moralo prispevati tudi gospodarstvo. 
Cvetoči dobički me v  tem mojem prepri-
čanju samo utrjujejo. Tudi obseg pomoči, 
podpor in subvencij, ki jih namenjamo go-
spodarstvu ter nujnost družbene odgovor-
nosti gospodarstva, pa nam dajejo okvir, 
ki ne bi prizadel konkurenčnosti našega 
gospodarstva. Prepričan sem, da bi s tem 
gospodarstvo kvečjemu pridobilo, morda 
ne skozi kratkoročne dobičke, na dolgi rok 
pa zagotovo.
Gre za kompleksna in zahtevna družbe-
na in tudi politična vprašanja, vendar s 
kančkom socialnega čuta, politične od-
govornosti in dobre volje lahko v Sloveniji 
vzpostavimo učinkovit in ljudem prijazen 
sistem dolgotrajne oskrbe. 

dr. Klemen Grošelj 
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Spoštovani. 
V Zvezi prijateljev mladine Slovenije smo pripravili 

praznične voščilnice in koledar za leto 2023. 
V voščilnicah nastopata naša glavna junaka Zarja in Lukec. 

Voščilnice in koledar imajo dobrodelno noto, saj bo od vsakega 
nakupa del prihodka namenjen otrokom in družinam v stiski. 

Zelo bomo veseli vaših naročil. 

Cena koledarja je 8,80 € z DDV, brez poštnine. 
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Hvala vsem, ki nas spremljate in podpirate 
naše projekte in programe. Verjamemo, 

da bomo še dolgo tu za otroke. 

Iskrena hvala. 

Vaše naročilo bo dragoceno darilo. 

Zveza prijateljev mladine Slovenije 
Darja Groznik, predsednica 
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CELJSKA

Na Rogli Sušnik 
napovedal vročo jesen
Na Rogli je bilo 20. oktobra srečanje društev upokojencev 
celjske pokrajinske zveze, na katerem je sodeloval tudi 
predsednik ZDUS Janez Sušnik, in napovedal vročo jesen 
v borbi za boljši položaj vseh slovenskih upokojencev.
Zbrano množico je najprej pozdravila predsednica PZDU Zdenka 
Jan. Poudarila je, da smo upokojenci polni življenja, izkušenj in 
znanja ter da je to čutiti na vseh področjih življenja. Zahvalila se je 
vodstvu ZDUS-a, ki opozarja družbo na naš sedanji slab položaj, 
seveda pa tudi DU Zreče in osebju Hotela Planja na Rogli, ki so 
omogočili »da se imamo lepo«.
Janez Sušnik je največ pozornosti namenil prizadevanjem Zveze 
društev upokojencev Slovenije, ki skuša doseči uskladitev pokojnin 
z rastočo inflacijo in nenehnimi podražitvami. „Trudimo se za vseh 
620 tisoč upokojencev v Sloveniji, ne le za člane društev. Ne, ne 
bomo šli pred parlament, ampak za zeleno mizo,“ je dejal. Spre-
govoril je tudi o programu Starejši za starejše, na katerega smo po 
njegovih besedah vsi zelo ponosni, a država zanj še vedno ne zago-
tavlja vsega potrebnega denarja. Kot že večkrat, je poudaril, da so 
pokojnine ekonomska kategorija, za tiste, ki jim pa ne zagotavljajo 
dostojnega življenja, mora država poskrbeti s socialnimi transferji. 
Napovedal je vročo jesen, a »danes je naš in vaš dan«, je še dejal.
Zbrane sta pozdravila tudi direktor hotela Delfin Miloš Milivojević, 
ki je poudaril, da ta naš hotel letos praznuje že 40-letnico delova-
nja in ima najbolj zveste goste, ter zreški župan Boris Podvršnik. 
Ta je predstavil novosti v zreški občini, še posebej na Rogli, člane 
društev upokojencev pa označil za pomemben dejavnik za izbolj-
šanje razmer med starejšimi. Zbranim je prenesel tudi pozdrave 
konjiškega župana Darka Ratajca. 
Na prireditvi sta Zdenka Jan in predsednica komisije za šport in 
rekreacijo pri celjski PZDU Zofija Voler razglasili najboljše društvo 
upokojencev v  športno-rekreacijskih tekmovanjih PZDU Celje 
v letu 2022. To je že drugič DU Slovenske Konjice. Pokal je prevzela 
njegova predsednica Milica Dabanovič.
Da bi potrdili besede pokrajinske predsednice o bogatem ustvarjal-
nem življenju v društvih, so se s pesmijo in glasbili predstavili Vižarji 

iz DU Dobrna, Včerajšnjiki iz DU Gorica pri Slivnici in Slamjeki iz DU 
Planina pri Sevnici. Njihovi nastopi so bili uvod v sproščeno dru-
ženje, ko je imel glavno besedo ansambel z zreškega, Stara nota.

Besedilo in foto, Milena Brečko Poklič

Festivalska odisejada
Jutranje megle so dale vedeti, da je na pragu jesen. Nova 
vlada je prizemljila kovid in, kar je za nas ne več mlade zelo 
pomembno, v Cankarjevem domu v Ljubljani bo F3ŽO, kjer 
se lahko tudi mi predstavimo.
S kolegico Hedo Vidmar Šalamon in nekaterimi člani smo se o 
tem pogovarjali že spomladi in odločili, kdo nas bo zastopal. Na 
septembrskem srečanju Društva upokojenih pedagoških delavcev 
Slovenije, Sekcije Celje, sva obe povedali, kdo bo potoval v Ljublja-
no. Heda je doma v razumevajoči občini (Slovenske Konjice) in ji je 
s prijaznimi nagovori uspelo zagotoviti prevoz, mi, iz Celja, se bomo 
poslužili brezplačnega javnega prevoza in taksija. A zakaj bi šlo 
vse po načrtu? Častna članica društva, ki naj bi predstavila svojo 
knjigo, Dotiki besed – Ana Četkovič Vodovnik – je sporočila, da 
se slabo počuti in ne more na pot. Kaj zdaj? Imamo termin – tema je 
zapisana v programu. Kljub osebnim težavam (čakanje na operaci-
jo kolena, zlomljena roka) sem se odločila, da to opravim sama. Ker 
ne bo avtorice, sem dala izdelati plakat z njeno fotografijo, naslo-
vom društva in knjige. Izredno lep plakat, prav v ponos nam bo. Ker 
imamo v programu projekta »Radi pišemo z roko« zapisan nastop 
na F3ŽO, smo se prav tako na septembrskem srečanju dogovo-
rile, da bomo izdelke varovancev – učencev in starejših občanov 
skupin  – razstavile. Heda je rezervirala malo galerijo in nam od-
stopila nekaj panojev. Mentorice iz Ljubljane, Celja, Bele Krajine, 
Domžal in Gorenjske so prinesle s seboj plakate, Milena Gradišar 
in Heda pa bosta postavili razstavo. Tu ni bilo nobenih zapletov. 
Težava je nastala pri meni, kako naj, poškodovana, potujem sama. 
Prosila sem celjsko mentorico Mileno Pečnik, naj bo moja »po-
tovalna pomoč«, saj je bilo treba nesti kar težko torbo s knjigami, 
voščilnicami in prelepim plakatom. Jaz sem obvladovala le dežnik 
in berglo. Obe pa sva imeli hude težave z dežjem. Lilo je kot iz 
škafa. V Ljubljani sva naročili taksi in ga na dežju čakali več kot pol 
ure. Ko je le prišel, nama je svetoval, naj ga naročiva za popoldne, 
ker je zaradi dežja veliko povpraševanje. Končno sva prispeli v Can-
karjev dom in se javili organizatorjem, prijaznim mladenkam. Prva 
skrb – kam bomo namestili plakat. Blizu odra sem zagledala pano. 
Vprašam dekleta, če lahko namestim nanj naš plakat. »Ne, nikakor 
ne, to je prepovedano!« Rešitev je našel ozvočevalec. Na oder je 
postavil mizo, prednjo stran zakril s plakatom, dodal še stol in mi-
krofon in prizorišče je bilo pripravljeno za predstavitev. Napovedala 

Vida BukovacDel udeležencev srečanja na Rogli
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nas je črnolasa mladenka, ki se ji je takoj pridružila predsednica 
Društva upokojenih pedagoških delavcev Slovenije Avguština Zu-
pančič in na kratko predstavila društvo. Nato je nastopil moj tre-
nutek. O častni članici našega društva, državni nagrajenki v vzgoji 
in izobraževanju ter seveda, avtorici, Ani Četkovič Vodovnik, sem 
spregovorila pravzaprav z njenimi besedami  – naj svojim dragim 
ob praznikih pišejo z roko, jih spomnijo na skupna doživetja, jim 
zaželijo kaj lepega, kajti človek je lahko človeku najlepše darilo. 
Spomnila sem jih tudi, da je Ana v knjigi zbrala množico prelepih 
voščil, ki so jim na voljo. Pokazala sem tudi kar dolg niz voščilnic, 
ki sem jih dobila za leto 2022 in jih razstavila v veži domače hiše. 
Predstavitev smo zaključile s pesmijo Mi se imamo radi – peli smo 
VSI, tudi poslušalci.
Sledil je nastop ženskih pevskih zborov iz Laškega in Ljubečne s 
prelepimi ljudskimi pesmimi. Žal sva z Mileno taksi čakali zopet pol 
ure in tako komaj še prišli do odhoda avtobusa. Veselje, da sva na 
poti domov, naju je kmalu minilo. Dež in zastoji zaradi tovornjakov 
na avtocesti so najino potovanje spremenili v štiriurno odisejado.

Vida Bukovac, fotografije Marinka Žbogar

GORENJSKA

V Križah so se zbrali gorenjski 
literarni ustvarjalci
Nekje sem pred časom prebrala, da pisanje, ko ga usvoji-
mo, postane orodje, ki nam omogoča, da se izražamo. In 
obstajajo tudi taki, ki s pisanjem ustvarjajo literarna bese-
dila, da bi popisali svet in svoje razumevanje ali občutenje 
tega, kar se jim dogaja. Želijo, da bi njihove zapisane pesmi, 
zgodbe in drugi zapisi pri bralcih spodbudili razmišljanje, 
občutja, nova vprašanja in odgovore, tehtanja in izzive. 
Med slednjimi so tudi udeleženci 13. literarnega natečaja Po-
krajinske zveze društev upokojencev Gorenjske, na katerem 
je sodelovalo 30 literatk in literatov iz 15 društev, njihova dela pa 
sta pregledala ter uredila zbornik, ki je izšel ob tej priložnosti, pro-
fesorica slovenščine in ruščine Dragica Vesković (tudi podpred-
sednica PZDU Gorenjske in predsednica Komisije za kulturo in teh-
nično kulturo) ter profesor slovenskega jezika in književnosti Miha 
Mohor.

Večina sodelujočih se je udeležila literarnega popoldneva z naslo-
vom VES TA PISANI SVET, Z BODIČJEM VRED, JE KOT NEKOČ, 
ki je bilo 8. septembra v Kulturnem domu v Križah pri Tržiču. Na 
njem so avtorice in avtorji brali svoje izbrane pesmi in odlomke 
iz proznih del. Udeležence sta nagovorila Dragica Vesković in 
Dušan Bodlaj, podžupan občine Tržič, ki začasno opravlja funk-
cijo župana. Slednji je na prireditvi prebral tudi dve pesmi, ki ju je 
napisala njegova babica, ljubiteljska literatka. Naslov za literarno 
srečanje in zbornik Ves ta pisani svet, z bodičjem vred, je kot 
nekoč so si izposodili v pesmi Marije Krajnik To pomlad za naju, 
naslovnico zbornika pa krasi prekrasen ruj, ki ga je lani jeseni na 
izletu po Krasu fotografirala Veskovićeva. V  svojem nagovoru je 
med drugim dejala: »Prekrasno je jeseni na Krasu, ko vsepovsod 
raste ruj, ki se obarva v ognjene barve. Prav tako, kot je kraški ruj, 
je bilo današnje literarno popoldne – zelo pisano, vseh barv, polno 
veselih in žalostnih zgodb; posebej smo bili veseli tega, da znate s 
humorjem ubesediti tudi težke stvari.«
Za konec je urednica prebrala še nekaj stavkov iz uvodnika v biltenu, 
ki ga je sicer napisal Miha Mohor: »Prepričan sem, da bodo priču-
joči literarni poskusi izpod peresa starostnikov in starostnic razve-
selili marsikaterega bralca. Obenem vem, da je njim samim pisanje 
nudilo lepo priložnost za ureditev čustev ter za globlje razumevanje 
sebe in sveta. Ko so povezovali razsute drobce na videz kaotičnega 
in naključnega dogajanja v pesem ali zgodbo, so svoja življenja os-
mišljali. Izpovedovali so svoja hrepenenja in sanje, obujali spomine, 
razkrivali medčloveške odnose, vzpostavljali lastno identiteto, re-
flektirali svoje življenjske vrednote in iskali pot do drugih.« Izvedbo 
letošnjega srečanja gorenjskih literatov upokojencev je Pokrajinska 
zveza društev upokojencev Gorenjske kot glavna organizatorica 
zaupala DU Tržič, že tako prijetno druženje pa je še polepšala kan-
tavtorica Vesne Štefe iz Jelendola, ki je ob spremljanju s kitaro 
zapela nekaj avtorskih pesmi in z njimi navdušila polno dvorano.

Slavica Bučan, foto Valentin Bogataj

JUŽNA 
PRIMORSKA

Dan starejših 
v Portoroškem avditoriju
Društvo upokojencev Piran je v sodelovanju z Občino Piran 
dne 13. 10. 2022 ob 17. uri v  Avditoriju Portorož priredilo 
kulturno zabavno prireditev »Dan starejših občanov« ob po-
častitvi mednarodnega dneva starejših in v počastitev ob-
činskega praznika občine Piran.
 V  lepem sončnem vremenu se je prireditve udeležilo približno 
400 otrok, mladine, starejših občanov, upokojencev in vabljenih 
gostov. Med vabljenimi gosti so bili poslanka in podpredsednica 
državnega zbora, g. Meira Hot, župan občine Piran Đenio Zadko-
vič, predsednik zveze društev upokojencev Slovenije Janez Sušnik, 
predsednik Pokrajinske zveze društev upokojencev Južne Primor-
ske Mirko Miklavčič, svetniki Občine Piran, predstavniki urada za 
družbene dejavnosti Piran z Robertom Smrekarjem, predstavniki 
šol in vrtcev, predstavniki Centra za krepitev zdravja in patronažne 
službe Piran in drugi gostje.
Zelo lep program s 130 nastopajočimi, ki so se odrekli svojim ho-
norarjem, so pričeli pevci MPZ Bonaca DU Piran pod vodstvom Srečanje gorenjskih literatov
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Barbare Murate, nadaljevali otroci vrtca Morje – skupina Sovice iz 
Lucije pod vodstvom mentorjev, ŠK Flip Piran s pevkama Minko in 
Arniko ob spremljavi plesne skupine Metulj, plesalke skupine Swank, 
mažoretke skupine Twirling, pevci klape San Lorenzo, recitator Boris 
Murata, folklorna skupina Val – Senior. Nastopile so tudi predstav-
nice Centra za krepitev zdravja in patronažne službe ZD Piran pod 
vodstvom Tadeje Bizjak in Nataše Kocjan, ki sta predstavili svoje 
delo. Brez govorov ne gre in za govornico so se zvrstili predsednik 
DU Zdravko Taškar, ki je predstavil delovanje društva in probleme, 
ki pestijo piranske upokojence, župan Občine Piran Đenio Zatkovič 
in predsednik ZDUS Janez Sušnik, ki je širše orisal problematiko in 
skrb za upokojence v Sloveniji, povezovalec programa je bil Aljoša 
Pucer. V avli Avditorija so svoje umetniške izdelke predstavile kleklja-
rice DU Piran in vodja dnevnega centra Školjka Piran s sodelavkami.
Kar dve urni medgeneracijsko-kulturno obarvan zabavni program je 
prehitro minil. Pred odhodom je predsednica za socialna vprašanja 
pri DU Piran Nives Vogrič povabila vse navzoče v avlo Avditorija na 
skromno zakusko, ki so jo pripravile prostovoljke in prostovoljci DU 
Piran pod vodstvom Vojke in njene ekipe. Navzočim so postregle s 
sladkimi dobrotami, ki so jih spekle pridne roke članic DU Piran 
ter s sokom in kozarčkom rujnega. Vsi nastopajoči, gostje in sta-
rejši občani so se kar kakšno urico zadržali ob prijetnem druženju 
in izrekali pohvale vodstvu DU Piran za izvrstno izpeljan medgene-
racijski zabavno kulturni programu.
Predsednik DU Piran se zahvaljuje občini Piran, vsem nastopa-
jočim, gostom, Avditoriju Portorož, patronažni službi in centru za 
krepitev zdravja ZD Piran, donatorjem, vsem starejšim občanom in 
vsem upokojencem DU Piran, ki so s svojim prostovoljnim delom 
pripravili nepozabno medgeneracijsko-kulturno zabavno prireditev.
Hvala vam, saj brez vas ne bi zmogli.

Besedilo in foto, Zdravko Taškar

Simbioza opismenjuje 
člane DU Piran
Vodstvo DU Piran skrbi tudi za izobraževanje svojih članov in članic. 
Sami, brez čakanja na državo in druge iščejo organizacije, ki so 
jim pripravljene priskočiti na pomoč. Tako je predsednik DU Piran 
navezal stik z g. Gorazdom iz SIMBIOZE in skupaj sta se dogo-
vorila za organizacijo izobraževanja starejših o uporabi  sodobnih 
digitalnih tehnologij (pametnega telefona, računalnika, tablice idr.). 
Prvo izobraževanje je bilo organizirano že v mesecu maju 2022 s 
prihodom potujoče delavnice „Simbioze“ v Lucijo. Pred ZD Piran 
v Luciji v Parku sonce je bila v naravi organizirana prva delavnica za 
udeležbo 30 slušateljev. Pri organizaciji jim je priskočilo na pomoč 
JP Okolje Piran z brezplačnim parkiriščem in ZD Piran z brezplačno 

uporabo električne energije. Da znanja ni nikoli dovolj in da se celo 
življenje učimo, sta pobudnika Zdravko in Gorazd določila datum 
naslednjega izobraževanja. Tako sta Gorazd in njegova asistentka 
Neža prišla s potujočim vozilom Simbioze zopet v Lucijo dne 13. 
9. 2022. V prostorih društva DU Piran, Obala 114 B sta izvedla ce-
lodnevno izobraževanje. Trideset udeležencev izobraževanja je bilo 
razdeljenih v tri skupine po deset. Vsi udeleženci so bili nad izvedbo 
tečaja navdušeni in si zaželeli ponovnih srečanj. Predsednik DU 
Piran in Gorazd iz Simbioze pa sta sklenila, da bosta z izobraže-
vanjem nadaljevala in organizirala izobraževanje v sredini meseca 
novembra 2022. Zahvalil bi se Gorazdu in Neži za enkratno izvede-
no izobraževanja in podajanje snovi, JP Okolje Piran za brezplačno 
parkirišče in vsem našim članom, ki so se udeleži izobraževanja. 
Vidimo se na naslednjih izobraževalnih srečanjih. Pregovor pravi: 
»Več znaš, več veljaš«. Naj bo to naše vodilo.

Besedilo in foto Zdravko Taškar

Obiskali smo koroške 
upokojence na Avstrijskem
Člani društva upokojencev Jagodje-Dobrava smo se na lep 
sončen dan konec avgusta odpravili na dvodnevno rajžo in 
obiskali kar dve sosednji državi, Avstrijo in Italijo.
Avtobus, zapolnjen do zadnjega sedeža, je najprej zapeljal na 
Ljubelj, kjer smo si ogledali in poslušali o pomenu taborišča Ma-
uthausen, ki so ga postavili leta 1943 z namenom, da vojni ujetniki 
zgradijo predor Ljubelj. To so v silnih mukah tudi naredili, skupaj z 
delavci, pretežno iz Tržiča, ki pa se z jetniki niso smeli družiti. Zaradi 
težkega dela jih je umrlo 40, nekaj pa tudi usmrčenih na begu ali 
zaradi bolezni vrnjenih v matično taborišče. Pot nas je vodila v Bo-
rovlje, kjer so nas prisrčno sprejeli predstavniki Slovenskega pros-
vetnega društva (SPD) Borovlje, predsednik društva mag. Roman 
Verdel in zakonca Wakounig, ki so nam pokazali še edino ohranje-
no sokolsko dvorano, zavesa na odru dvorane pa prikazuje ustoli-
čevanje koroških knezov. Slovenci se dnevno borijo za ohranjanje 
slovenskega jezika preko vrtca, šole, kulturnih društev, časopisa, 
kar je nemajhen napor ob nenehni borbi za finančna sredstva, ki 
omogočajo dejavnosti. Drugi dan smo se vračali domov po itali-
janski strani in si kljub deževnemu vremenu ogledali Belopeška 
jezera, Višarje z romarsko cerkvijo, ki jo krasijo freske Toneta Kralja 
in v kateri mašujejo v treh jezikih, mi smo imeli mašo v slovenskem. 
Za konec smo si ogledali lep primer ohranitve objektov po potresu 
v Venzoneju oziroma Pušji vasi po slovensko. Katastrofalen potres 
1976 jo je porušil v velikem delu, vendar od takrat dalje potekajo 
gradbena dela, ki vračajo objekte v prvotno obliko, stanje. Prebival-
ci se trudijo ohraniti čim več prvotnih objektov v starem delu mesta, 

V prvo vrsto so sedli častni gostje in govorci Člani DU Piran na izobraževanju
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kar jim lepo uspeva. Spet je čas minil prehitro za vse, kar bi bilo še 
vredno ogleda. Pa drugič.

Besedilo in foto, Jožica Radujko

SEVERNA 
PRIMORSKA

70 let DU Miren
Prvega oktobra smo člani DU Miren praznovali 70. letnico 
delovanja. Zbrali smo se v kar velikem številu v avli Osnovne 
šole Miren. Druženje je tista iskra, ki človeka razveseljuje 
v  vsaki situaciji. Le kdo si ne želi nekomu povedati, kake 
svoje težave in se na ta način nekoliko razbremeniti? Si 
lahko zamišljate, kako bi bilo, če svoje sreče ne bi delili z 
nikomer in da ne bi podpirali drug drugega?
Tako nas je razveselil  pevski zbor Mavrica iz Nove Gorice, nato 
je predsednik društva upokojencev gospod Zdravko Stanić poz-
dravil goste: gospoda Zlatka Martina Marušiča kot predsednika 
pokrajinske zveze društev upokojencev za severno Primorsko, 
župana  gospoda  Mauricija Humarja, predsednika KS Orehovlje 
Bogomirja Nemca, predsednico Društva upokojencev Kostanjevi-
ca na Krasu gospo Nives Urdih in predsednico Društva upokojen-
cev Bilje gospo Tatjano Klančič ter vse prisotne.
Vsi prisotni so nam čestitali, predsednik našega društva Zdravko 
Stanič nam je orisal delovanje društva od začetna in vse do dana-
šnjih dni. Nato nam je pevski zbor zapel še dve pesmi, nastopila je 
tudi mlada pevka Ivana Silič. Nekoč je veljalo, da ko si upokojenec, 

si že oddelal svoje. Naša članica, gospa Ida Kocjančič, vsestran-
ska umetnica, je živ dokaz, da to ni res. Za to priložnost je napisa-
la pesem z naslovom Stari očka, ki jo je deklamiral gospod Božo 
Humar. Med nami so bili tudi mladi iz osnovne šole pod vodstvom 
učiteljice Lučane Petrovčič, ki so izvedli tri plese, kar srce nam je 
zaigralo, ko smo videli, kako se mladi spretno sučejo, zelo smo 
uživali v njihovi lahkotnosti gibanja. Ker življenje z leti prinese spre-
membe in vedno bolj potrebujemo sočloveka, ki nas razume, po-
tolaži, pomaga, pri tem ne mislimo na domače, ampak na ljudi, ki 
nam ponudijo roko po svojih močeh. To pomoč nam je predstavila 
gospa Gordana Vičič, ki vodi projekt Starejši za starejše.
Ker se radi poveselimo, gremo na izlete, zapojemo tudi radi, nam je 
gospod Jožko Faganeli opisal, kje smo bili, kje smo odkrivali lepote 
naše domovine in kaj vse smo praznovali. Praznovanje smo nada-
ljevali spet s kulturnim programom, sledil je temperamentni sodobni 
ples naših tretješolcev. Sledil je še poseben slavnostni dogodek 
Društva upokojencev, ko smo se posebej zahvalili organizacijam, 
ki nam vedno stojijo ob strani ter nekaterim dolgoletnim  članom 
za njihov  poseben prispevek pri delovanju društva. Priznanja je 
podelil predsednik društva gospod Zdravko Stanić, in sicer: Občini 
Miren Kostanjevica, KS Miren, KS Orehovlje, Društvu žena Miren, 
gospodu Janezu Kocjančiču, gospodu Božidarju Humarju in gospe 
Klavdiji Uršič. Tudi spomnili smo se še na gospo Klaro Povodnik in 
gospo Anico Lutman, ki sta veliko prispevali k društvu in jih žal ni 
več med nami. Za zaključek kulturnega programa, ki ga je povezo-
vala Sonja Cijan, nam je zaigral še trio trobent in zadonela je pesem 
pevskega zbora Mavrica, ki nas je popeljalo v družabni del.
Za pomoč pri izvedbi našega praznovanja izrekamo globoko 
zahvalo ravnateljici OŠ Miren, gospe Nikolaji Munih, gospe Marti 
Pavlin za pripravo scenarija praznovanja, gospe Sonji Cijan za 
vodenje programa, gospe Lučani Petrovčič ter gospodični Minki 
Markič za pripravo glasbenega dela učencev OŠ Miren ter ŽPZ 
Mavrica iz Nove Gorice za zapete pesmi ter seveda vsem našim 
članicam in članom, ki so pri pripravah sodelovali. Zahvaljujemo se 
tudi OŠ Miren za dolgoletno sodelovanje in pomoč.

Cirila Heuffel, foto Hilarija Logar in Gordana Vičič 

70 let Drštva upokojencev 
Deskle Anhovo
Društvo upokojencev Deskle Anhovo je letos praznovalo 70. 
letnico nadvse uspešnega delovanja. Ustanovljeno je bilo 
pomladi leta 1952, ko so se takratni upokojenci, večinoma 
bivši delavci cementarne Anhovo, odločili, da ustanovijo 
svoje društvo, kjer bi se dužili in še nadalje krepili vezi, ki so 
se stkale med delom.Brez najmlajših na takih prireditvah ne gre
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Visok jubilej je društvo praznovalo v kinodvorani Kulturnega doma 
Deskle. Na prireditvi so nastopili otroci Vrtca in Osnovne šole 
Deskle, s katerima društvo že leta plodno sodeluje, Plesna skupina 
Deskle, Plesna skupina Tince, ki je svojo plesno pot začela v prav 
okviru društva in harmonikaši. Poleg predsednika društva Jožeta 
Valentinčiča, ki je imel pozdravni nagovor, je navzoče pozdravila 
tudi Tina Gerbec, županja Občine Kanal ob Soči in društvu kot pri-
znanje za dolgoletno uspešno delo izročila likovno delo Jože Šubiča 
v kolorirani grafiki na papirju. Predsednik Pokrajinske zveze društev 
upokojencev za Severno Primorsko Zlatko Martin Marušič, je 
društvu podelil veliko plaketo ZDUS za 70 let delovanja.
Med prireditvijo je predsednik društva podelil priznanja društva naj-
zaslužnejšim članom in članom, ki so društvu zvesti že štirideset in 
več let. Simbolično darilo so prejeli tudi člani, ki so, ali pa še bodo, 
letos dopolnili osemdeset oziroma devetdeset let.
V okvir praznovanja spada tudi razstava, na kateri so svoje stvarit-
ve razstavile članice sekcije ročnih del in slikarke članice društva. 
Svoje slike so prispevali tudi slikarji iz Društva slovenskih upoko-
jencev za Goriško iz sosednje Italije, s katerim društvo sodeluje 
že desetletja.
V društvu potekajo različne dejavnosti: športne, izobraževalne, 
humanitarne, sprostitvene idr. Društvo se je že leta 2008 vključilo 
v program Starejši za starejše. Četudi društvo ni več član tega 
programa, pa prostovoljke z vso srčnostjo in odgovornostjo poma-
gajo občanom starejšim od 69 let premagovati in reševati njihove 
težave, kadar je njihova pomoč dobrodošla.
V okviru društva že od leta 2014 deluje Medgeneracijski center 
Pri Tinci, katerega namen je povezovati generacije od vtrca do 
starejših. Tu potekajo raznovrstne dejavnosti: predavanja, predsta-
vitve literarnih del krajanov, srečanja in delavnice z otroki iz vrtca 
in šole, ustvarjalne delavnice in še in še. Včasih pa se v centru le 
dobimo in ob kavici poklepetamo in uživamo v druženju. Prepričani 
smo, da bo društvo tudi v bodoče tako aktivno in vpeto v življenje 
kraja, kot je bilo do sedaj.

Majda Rejec, foto Lado

Društvo upokojencev Vrtojba 
je praznovalo 70 let delovanja
Lep jesenski sobotni popoldan je na vaško balinišče priva-
bil veliko vrtojbenskih upokojencev. Letos mineva 70 let od 
ustanovitve društva. Tak jubilej pa je potrebno zaznamovati 
s prireditvijo, ki si jo zasluži.
Po zapeti Zdravljici iz grl Mešanega pevskega zbora Vrtojba pod 
taktirko g. Vetriha in pozdravnega nagovora predsednika DU 
Vrtojba g. Borisa Gorkiča, so k slavnostnemu oblikovanju progra-

ma prispevali svoj neprecenljivi vložek mladi pevci iz vaškega vrtca 
Sonček in otroški pevski zbor iz POŠ Vrtojba. Sledil je pozdrav in 
nagovor predsednika PZDU g. Zlatka Martina Marušiča, podpred-
sednika občine Šempeter-Vrtojba g. Iva Podberšiča in pozdrav 
predsednika DU Šempeter g. Zdenka Šibava. Ob tej slavnostni pri-
ložnosti je predsednik PZDU g. Marušič izročil Veliko plaketo ZDUS 
društvu, petim zaslužnim članom pa Malo plaketo PZDU.
Sledila je podelitev priznanj DU Vrtojba, ki so jo iz rok predsednika 
g. Borisa Gorkiča prejeli člani, ki pomagajo in ohranjajo aktivno-
sti društva žive in zanimive. Priznanje je bilo podeljeno tudi POŠ 
Vrtojba, vrtcu Sonček in CDAS Šempeter.
Program so v nadaljevanju oblikovali še recitatorki Liljana Bandelj in 
Vilma Stepančič, piko na i pa je dodala skupina pevcev s harmoni-
karjem. Ob obloženi mizi, ob sproščenem smehu pri poslušanju šal 
gasilke, ob obujanju spominov in vzdihu, ah, kam le čas beži, kam 
se mu mudi … je pozna ura za slovo prišla tako hitro, kot je hitro 
minilo teh 70 let.

UO DU Vrtojba, Foto atelje Pavšič Zavadlav 

LJUBLJANA 
Z OKOLICO

9. srečanje DU Ljubljana 
Vič-Rudnik 
Območno združenje DU Ljubljana Vič-Rudnik in DU Dobrova sta 
dne 24. septembra 2022 organizirali 9. srečanje društev upokojen-
cev območja Ljubljana Vič Rudnik z revijo pevskih zborov društev, 
posvečeno tudi 44. obletnici delovanja Območne zveze društev 
upokojencev Ljubljana Vič Rudnik. Srečanje je potekalo v prijetnem 
vzdušju v telovadnici osnovne šole Dobrova na Dobrovi pri Ljubljani. 
Udeležilo se ga je okrog 300 upokojencev. Srečanje se je pričelo ob 
11. uri s kulturnim programom, ki ga je vodil in povezoval g. Matko 
Zdešar. Uvodoma je trobilni kvintet Godbe Dobrova  – Polhgov 
Gradec intoniral Zdravico, nato pa je spregovoril predsednik DU 
Dobrova Anton Grosek. Zbrane je za njim nagovoril tudi predsednik 
OZDU Ljubljana Vič – Rudnik Mirko Jarc, nato pa je sledila plejada 
zbranih govorcev. Župana občine Dobrova–Polhov Gradec Franca 
Setnikarja, župana MOL Zorana Jankoviča, ter predsednika MZU, 
Marjana Sedmaka. Po spodbudnih besedah govorcev je sledil 
nastop šestih pevskih zborov in Godbe Dobrova-Polhov Gradec.
Ob 44. obletnici delovanja OZDU Ljubljana Vič – Rudnik pa niso 

Mešani pevski zbor Vrtojba
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pozabili tudi na tiste, ki so si skozi leta prizadevnega dela prislužili 
priznanja za požrtvovalno delo. Sledilo je družabno srečanje s po-
gostitvijo in plesom, na katerem je igrala Godba Dobrova – Polhov 
Gradec. Sočasno pa je v  telovadnici potekal tudi sejem lokalne 
skupnosti, na katerem je Javni zavod Polhograjska graščina na stoj-
nicah predstavila lokalne posebnosti, značilnosti in izdelke Dobrove 
in Blagajeve dežele. Srečanje upokojencev je bilo s pomočjo sode-
lavcev občine Dobrova – Polhov Gradec izvedeno izredno profesi-
onalno in v prijetnem vzdušju. Sklenili so ga v popoldanskih urah 
z željo, da se podobnega srečanja naslednje leto spet udeležimo 
v čim večjem številu. 

Besedilo in foto, Nika Kogovšek Gilčvert

Spoznavali so Bosno
Člani DU Rakek smo bili skupaj s člani DU Logatec na tri dnevnem 
izletu v državi, ki je sedaj drugače politično razdeljena, mi upoko-
jenci pa se je spominjamo kot republike Bosna in Hercegovina. 
Prvi dan smo si najprej ogledali mesto Bihač in nadaljevali 
pot v čudoviti vodni svet nacionalnega parka reke Une. Tu 
je reka ustvarila mogočne slapove, brzice in otočke. Pot 
nas je vodila v Drvar, kjer smo ponovili lekcijo zgodovine o 
neuspelem poskusu atentata na maršala Tita in si od blizu 
ogledali Titovo pečino.
Po nočitvi v  Bosanskem Petrovcu smo se zapeljali do Janjskih 
otokov. Teh prelepih brzic, otočkov, kaskad in tolmunov se skoraj 
ne da opisati z besedami! Očarala sta nas tudi veliko in malo Plivsko 
jezero, ki z lepo urejeno okolico nudita pestro turistično ponudbo. 
Med obema jezeroma pa se nahaja območje majhnih vodnih 
mlinov, ohranjenih še iz srednjega veka. Naslednji postanek je bil 
v mestu Jajce, na sotočju Vrbasa in Plive. Ogled mesta, trdnjave 
iz turških časov, pa seveda slikovitih 17 metrskih slapov v samem 

centru, je bil zelo zanimiv. Jajce je tudi rojstni kraj Jugoslavije, ki 
je bila ustanovljena 29. novembra 1943 na 2. kongresu AVNOJ-a. 
V nadaljevanju poti smo vstopili v mogočni kanjon reke Vrbas, ki 
je stisnjena med visoke skalnate klife, da je komaj še prostora za 
cesto. Zadnji postanek drugega dne smo imeli v vasici Ljubačka 
dolina, kjer je postavljen etno muzej na prostem z okoli tridesetimi 
starinskimi objekti, opremljenimi z več kot 5000 eksponati. Zvečer 
pa smo po namestitvi v  hotelu v Banja Luki že doživljali živahen 
večerni utrip mesta s polnim korzom sprehajalcev in muziko. Zadnji 
dan je bil namenjen ogledu Banja Luke, ki so jo po rušilnem potresu 
leta 1969 obnovili v  lepo in urejeno mesto. Sprehodili smo se po 
centru mesta, se povzpeli na trdnjavo iz turških časov in si ogledali 
bogato založene tržnice. V bližnji okolici mesta smo se ustavili in si 
ogledali samostan Marija Zvijezda, ki je bil ustanovljen leta 1869. 
Ta samostan je zelo strogega reda trapistov, ki so bili nosilci go-
spodarskega in kulturnega razvoja regije. Danes je edini trapistični 
samostan na Balkanu in v njem bivata le še dva meniha. 
Nad vsem, kar smo doživeli in videli, smo bili navdušeni in ob pre-
gledovanju fotografij se bomo izleta z veseljem spominjali.

Irena Vengust, foto Olga Smodila

ZASAVSKA

70 let DU Litija
Naše praznovanje se je pričelo 3. maja z otvoritvijo razstave 
Naših 70 let, v avli Občine Litija. S slikovnim gradivom so 
se predstavile posamezne sekcije, razen ustvarjalnih delav-
nic, ki so poleg fotografij razstavile izbrane izdelke. Športna 
sekcija je na ogled postavila nekaj pokalov iz svoje bogate 
zbirke in celotno delovanje našega društva je bilo pregle-
dno, vsaj za zadnjih deset let. 
Naslednji dan se je z upokojensko himno »Nimam cajta«, ki jo je zapel 
MPZ DU Litija, pričela Slavnostna akademija v počastitev 70-letnice 
DU Litija. Priprave nanjo so stekle že lansko pomlad, ko smo začeli 
zbirati gradivo za monografijo, ki je izšla lani oktobra, in veliko naših 
članov in tudi prijateljev našega društva jo je imelo priložnost prebrati. 
Prireditev smo načrtovali v novembru 2021, a je zaradi covida ni bilo 
mogoče izpeljati. Tako je na dan naše prireditve društvo praznova-
lo skoraj svoj 71-ti rojstni dan, saj njegova ustanovitev nosi datum 
22. maj 1951. Program je bil zasnovan na osnovi zapisov v knjigi. 
Prve strani knjige je pred nami odprla predsednica društva Irena 

Nagrajenci ZDUS

Godba Dobrova - Polhov Gradec med nastopom
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Kramar. Tu je opisano vse obremenjujoče in odgovorno administra-
tivno delo in prehojena pot zadnjih 10 let, grajenih na 60 let trdne 
podlage. Opisala je tudi svoj pogled na društvo in njegovo poslanstvo 
in se zahvalila upravnemu odboru, ki se mu je 4. aprila letos iztekel 
mandat. Prav tako ni pozabila omeniti vseh posameznikov, ki so ji 
pomagali, da je delo društva potekalo dobro, da so delovala številna 
področja tako, da je bilo poskrbljeno za najširši krog naših članov. 
Da so bili cilji našega društva v celoti izpolnjeni, je v nagovoru pou-
daril tudi slavnostni govornik, predsednik ZDUS, Janez Sušnik. 
Župan, Franci Rokavec, je svoje spoštovanje do nas izkazal že 
lani, ko smo prejeli Zlato plaketo Občine Litija, na prireditvi pa dodal 
čestitke in se nam znova zahvalil za delo in sodelovanje ter zaželel 
vse dobro tudi v prihodnje. V programu akademije so se ob mojem 
spremnem besedilu in vodenju v živo zvrstile predstavitve vseh sekcij 
ob dodanih slikah v ozadju, glasbi, pesmi, plesu in humornih vložkih. 
Raznovrstno delo socialne sekcije, kamor sodi program Starejši 
za starejše in ustvarjalne delavnice, pod vodstvom Helene Čebela, 
je opisala Marjana Kolar. Športno dogajanje in dosežke nam je 
predstavil Mirko Plaznik in za popestritev demonstriral primer mno-
žične rekreacije. Pohode in doživetja je opisala Nuša Rozman, ki bo 
pohodniško sekcijo vodila tudi v prihodnje, Mili Rogelj pa izletniško 
sekcijo predaja v sveže roke. Dosedanje delo je opisala zanimivo in 
nazorno, enako njen sovodnik Alojz Kavčič, ki je navzoče nasme-
jal z anekdotami s pohodov in izletov. Citrarji, ki so kot orkester po-
sebnost v slovenskem prostoru, so se predstavili v manjši zasedbi. 
Sodelovali sta citrarki Mili Penčur in Pavla Pavlin, profesorja Peter 
Napret in Anita Veršec, ki je njihov umetniški vodja, ter harmonikar 
Dušan Kotar in basist Peter Pirc. Z vsem prikazanim pa se kot vodja 
Kulturne sekcije poslavljam tudi jaz in predajam poslanstvo novim 
idejam in mlajšim močem. 
Celoten program so zasnovali naši člani. Edine gostje so bile 
Bizonke, plesalke kavbojskih plesov, ki so svoj nastop podarile 
društvu za praznik. Posebno mesto v programu je imela podelitev 
ZDUS-ovih priznanj, ki jih je prejelo poleg društva še sedem posame-
znikov: Milena Dimec, Ana Jarm, Jelka Zajc, Martina Plaznik, 
Martina Kralj, Mila Grošelj, Mirko Plaznik in Karlo Lemut. 
Slavnostno akademijo je zaključil naš MPZ, najstarejša in najšte-
vilčnejša kulturna skupina društva, ki nam poje že 38 let in ga zadnjih 
14 let vodi Marjana Kolar. Ob spremljavi harmonike Dušana Kotarja 
in kitare Petra Pirca je pesem dobila še dodaten zven in ko so zapeli 
Mi ne damo se, je to v resnici dokaz, da leta niso ovira, da je v nas 
še vedno moč pomagati sebi in drugim, ki to pomoč potrebujejo in 
da sta pesem in dobra volja vedno tista, ki nam polepšata vsakdan.

Iva Slabe, foto B. Kralj in M. Amon

Funšterc – festival stekla 
in zasavske kulinarike
Po dveh letih premora se je v Hrastniku ponovno zgodil že tradicio-
nalni 10. Funšterc – festival stekla in zasavske kulinarike, ki se ga je 
udeležila tudi ekipa Društva upokojencev Hrastnik. Letošnji festival 
je zamenjal lokacijo in je potekal na bivših rudarskih prostorih – pri 
kompresorski postaji v Hrastniku. Mislim, da je bila to dobra odloči-
tev, saj funšterc izhaja iz domov rudniške kolonije in so ga rudarji, 
zaradi njegove oblike in barve, poimenovali knapovsko sonce, ker 
jim je v času malice osvetlilo temačen prostor v rudniku. Na festivalu 
se poleg funšterca pripravlja tudi krumpantoč, ki izvira iz spodnje-
ga dela Hrastnika in je bil tradicionalna jed steklarskih družin. 
Na letošnjem festivalu se nas je zbrala pisana druščina okušanja 
in zabave željnih domačinov, gostov, pevcev, plesalk, glasbenikov. 
Seveda pa ni šlo brez naše rudarske godbe, ki so se ji pridružili 

tudi godbeniki iz Idrije. In v takem vzdušju je bila priprava našega 
funšterca užitek. Pri pripravi funšterca in krumpantoča ni odloči-
len samo okus, veliko šteje izvirnost, ki pa nima meja in smo jo na 
našem štantu ponudili tudi mi. Za kuhalnico, šeflo, ponev, skrbno 
pripravljeno maso, narezano čebulo in okusno solato so skrbele 
naše prostovoljke Sanda, Ljiljana, Eli in Stanka. Že samo s svojo 
opravo so pokazale, da bo funšterc narejen in postrežen z ljubezni-
jo. Zato tudi ni manjkalo pohval in prijaznih besed. 
Funšterc in krumpantoč se je pripravljal na 15 štantih, ki so kar 
kipeli od pisanih predpasnikov in pokrival, dežnikov, rožic, sadja, 
začimb, namazov in marionet. Posebnost letošnjega festivala pa 
so bili gostje iz Idrije, ki so nas pogostili s svojimi slavnimi idrijskimi 
žlinkrofi, ki so bili odlični. Poleg naših okusnih prigrizkov pa smo 
si lahko ogledali tudi štante z izvirnim nakitom, zasavsko pravljico, 
medenimi izdelki, … Skratka, imeli smo vse in še več.
Zato nasvidenje naslednje leto!

Besedilo in foto, Jerica Laznik

ZGORNJE 
PODRAVJE

Častni plaketi ZDUS
Na sončno soboto v začetku septembra smo se zbrali v ga-
silskem domu v Šikolah, ker na Pragerskem ni primernega 
prostora, saj je ta kraj postal eno samo gradbišče zaradi re-
konstrukcije železniškega vozlišča in kraja samega. Zbrali 
smo se zaradi izvedbe zbora članov, zato smo v ta namen 
povabili tudi predsednika PZDU in predsednika OZDU ter 
župana in podžupana, toda od vabljenih se, žal, našemu 
vabilu ni odzval nihče. Javili so sicer iz urada župana, da 
nimajo prostega termina za nas zaradi prezasedenosti.
Tudi iz PZDU in OZDU nista prišla predsednika, odzval se je le Gab-
rijel Cintauer, ki je zastopal PZDU, saj je podpredsednik te organi-
zacije, ter OZDU in predsednik DU Slovenska Bistrica, ter predse-
dniku DU Gaj-Pragersko, Zlatku Trebovšku, v  imenu ZDUS izročil 
častno plaketo za 70 let aktivnega delovanja in nam izrekel čestitke 
v imenu ZDUS in PZDU Zgornje Podravje.
Po uradnem delu, ki je trajalo dobro urico in pol, se je pričel bolj 
veseli del, tako da smo se po dobri hrani, ki jo je pripravilo in 
postreglo gostišče Kurež ter ob glasbi in dobri kapljici še malo za-
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Po mladostnih poteh 
Josipa Jurčiča
Na deževen septembrski dan smo se člani DU Razva-
nje odpravili na izlet po mladostnih poteh Josipa Jurčiča 
v Višnjo goro in na Muljavo pri Stični. Pod vodstvom naše 
članice dr. Slavice Tovšak smo bili že nekoliko »opremljeni z 
zanimivimi zgodbami« iz življenja Josipa Jurčiča, marsikdo 
pa je pred tem ponovno segel po njegovih znanih romanih 
in zgodbah, ki smo jih prebirali še v osnovni šoli.
Naša prva postaja je bila Višnja gora, turistično izjemno zanimiv 
kraj, v katerem blesti atraktivna Hiša krajnske čebele, slovite če-
belarske družine Rothschutz. Ta družina je bila že v 19. stoletju za-
služna za današnjo prepoznavnost, ugled in razširjenost krajnske 
čebele v svetu. Ker je krajnska sivka najbolj pridna in tudi najbolj 
medonosna čebela na svetu, smo Slovenci lahko več kot ponosni, 
da izvira prav iz naših krajev. Ogledali smo si čisto prave steklene 
panje, ki jih naseljujejo čebele in se seznanili z njihovim življenjem. 
Zgledno urejena in moderno opremljena notranjost ponuja številne 
informacije in zgodbe, videofilme, vodene oglede ter možnosti inte-
raktivnega preverjanja znanja. 
Naš izlet je še posebej obogatil prostovoljni lokalni vodič, gospod 
Pavel Groznik, pravi in iskrivi poznavalec znamenitosti ter zgodb 
tako iz svojega kraja kot tudi iz širše okolice. V panoramski vožnji 
(zaradi močnega deževja) po Višnji gori smo lahko spoznali, zakaj 
jo je Turistična zveza Slovenije (leta 2019) razglasila za najlepše 
urejeno središče. Ob ogledu znamenitosti kraja smo spoznali tudi 
legendo o višnjanskem polžu, ki smo ga opazili simbolično prik-
lenjenega z verigo na trgu, prisoten pa je tudi na več zgradbah in 
v številnih vrtovih. 
Po postanku in kosilu v znani gostilni Pri Oberščaku, kjer so uredili 
posebno Jurčičevo sobo s številnimi poslikavami, smo pot nadalje-
vali skozi Ivančno gorico do Muljave pri Stični. Tam smo si ogledali 
Jurčičevo domačijo, ki je pravi muzej na prostem. Ob vsebinsko 
bogati predstavitvi življenja in dela mladega Jurčiča smo si ogledali 
njegovo rojstno hišo iz leta 1826 ter poslopja in opremo gospodar-
skih dejavnosti iz tega obdobja. Poleg je postavljena še posebna 
lesena bajta - Krjavljeva koča, čebelnjak s slikanico ljudskih zgodb 
v obliki panjskih končnic, stari vodnjak, kašča in sušilnica za lan. 
V tem naravnem okolju Kulturno društvo Muljava vsako leto uprizori 
eno od Jurčičevih del in ta tradicija živi že več kot 100 let.
Ob vseh teh informacijah tudi mi verjamemo, da bi se danes za 
Jurčiča tepli literarni festivali in medijske platforme, kot je prepriča-
na ekipa, ki pripravlja vse dogodke in z veliko entuziazma ureja in 
ohranja Jurčičevo domačijo. Ta priljubljeni pisatelj, novinar, časopi-

vrteli. Druženje smo zaključili v prijetnem ambijentu v večernih urah, 
kar je tudi v redu, saj je namen vsega tega predvsem druženje in 
obujanje spominov, da članice in člani vedo, da niso sami, da pri-
padajo širši, torej naši skupnosti, ki jih podpira, bodri, jim pomaga 
lajšati samoto in ta plaketa, ki smo jo sprejeli s ponosom, nam daje 
spodbudo za naše nadaljnje delo, hkrati pa tudi zahvalo za že op-
ravljeno delo v DU Gaj-Pragersko.

Besedilo in foto, Zlatko Trebovšek

Slovesno v Poljčanah
Visok jubilej – 70 let delovanja – smo obeležili septembra 
v DU Poljčane. Do zadnjega kotička smo dvorano v Domu 
športa in kulture Poljčane napolnili občani, upokojenci, 
gostje, predstavniki DU v Medobčinski zvezi Slovenska Bi-
strica, predsednik ZPPZ DU Maribor gospod Franc Slavi-
nec, podpredsednica ZDUS gospa Vera Pečnik, predsedni-
ca prijateljskega društva upokojencev Rogoza ter zastopni-
ki društev in organizacij občine Poljčane.
Upokojenci smo preko ZPPZ DU Maribor povezani v ZDUS, ki je 
ob tej priložnosti DU Poljčane podelila Veliko plaketo za dolgo-
letno uspešno delo. Organizirana druženja in raznovrstne dejav-
nosti bomo izvajali tudi v prihodnje – medgeneracijsko. Slednje je 
potrdil kulturni program na prireditvi, v katerem so sodelovali učenci 
osnovne šole, upokojenci in generacije vmes. Najzaslužnejšim 
članom smo podelili zahvale. 
Ob zvokih harmonike je sledilo druženje in bogata pogostitev. 
Razšli smo se polni lepih vtisov in izrečenih želja po sodelovanju.

Berta Majhen, foto Marjan Mally

Pred znamenitim vodnjakomPlaketo ZDUS je izročila podpredsednica, Vera Pečnik
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sni revolucionar in še kaj je bil neutruden mislec ter duhovit opazo-
valec in kritik družbe. Kljub svojem kratkem življenju se je aktivno 
vključeval v  družbena dogajanja, pomirjal socialna nasprotja ter 
združeval Slovence in Slovane. 
Kot je zapisal Janko Kersnik, pisatelj in Jurčičev prijatelj, leta 1882 
na Muljavi: »Življenje Jurčičevo leži kakor odprta knjiga pred nami. Mi 
smo se učili iz njegovih del in učil se bo rod za rodom; učili pa smo 
se tudi iz življenja njegovega, kakor se potomci naši ne bodo mogli.«
Čeprav je bilo leto 2021 Jurčičevo leto, smo se šele letos poklonili 
njegovemu spominu. Ta izjemen muzej na prostem pa bo še dolgo 
ponujal obiskovalcem zanimive zgodbe o vsakdanjem življenju 
kmečkega prebivalstva in modrosti življenja v sobivanju z naravo, ki 
jih že naša generacija slabo pozna, kaj šele mlajša.
Polni vtisov in obogateni s številnimi zgodbami smo v deževnem 
popoldnevu zapuščali prekrasno dolenjsko pokrajino. Še dolgo pa 
bodo v nas odmevale besede domačinov in vodičk, ki so nam s 
posebnim navdušenjem odkrivali zanimivosti svojega domačega 
okolja ter zgodovinske prigode in običaje.

Lidija Vrzel, foto Sonja Robič

Obiskali smo stanovske 
kolege na Madžarskem
Po ljudski modrosti velja ponedeljek za najdaljši dan 
v  tednu. In prav na prvi delovni dan v  tednu, 17. oktobra 
2022, so se člani Kluba Maksa Perca Maribor odzvali pova-
bilu kolegov Društva upokojenih delavcev mejne straže in 
policije Nagykanizsa (po slovensko Velika Kaniža) na Ma-
džarskem. 
V Murski Soboti so se jim pridružili še stanovski kolegi iz Kluba 
Maksa Perca Murska Sobota. Skupaj so se, preko nekdanjega 
mejnega prehoda Pince, odpeljali na Madžarsko. Za dobro razpo-
loženje na avtobusu je skrbel harmonikar Stanko, član murskoso-
boškega kluba. V mestu Velika Kaniža so jih pričakali in prijateljsko 
sprejeli madžarski kolegi. Zbrali so se v  restavraciji kulturnega 
centra, kjer jih je sprejel in nagovoril župan mesta. Predsednikoma 
klubov iz Maribora in Murske Sobote pa je izročil praktična darila. 
Po uvodnih nagovorih župana in organizatorja so se okrepčali s 
toplo malico in napitki. Sledil je voden ogled mesta. Vodnica jih 
je popeljala po mestu ter jim predstavila zgodovinske, kulturne in 
naravne znamenitosti. V mestnem parku so položili venec k spo-
meniku ter se poklonili padlim borcem. Vstopili so tudi v pokrajinski 
muzej, ki se ponaša z uglednimi razstavami s področja povezanosti 
človeka z glino, lesom, oblačili in marsičem drugim. V prostem času 

so se sprehodili skozi mesto in čas porabili za pijačo, sladoled in 
obisk tržnice.
V času kosila so se ponovno zbrali v restavraciji kulturnega centra. 
Obiskal in pozdravil jih je direktor policijske uprave Velike Kaniže. 
Sledilo je kosilo z zdravico. V  kulturnem programu ni manjkalo 
glasbe, petja, plesa ter igranja na solo kitaro in harmoniko. Vrhunski 
nastopi mladih pevk in plesalk so poskrbeli za prijetno razpoloženje 
zbranih. Tudi filmska glasba, ki jo je iz strun svoje kitare izvabljal 
izkušeni kitarist, je prispevala k dobremu vzdušju, a ko je izpod 
prstov njihovega Stanka zazvenel glas harmonike, so se zbrani raz-
živeli in se podali na plesišče.
Ker je bilo prelepo, da bi lahko dolgo trajalo, sta se predsedni-
ka mariborskega in murskosoboškega kluba zahvalila gostite-
ljem, posebej predsedniku društva László Bíró ter mu izročila 
spominska darila. Slovenci in Madžari se brez prevajalca res ne 
moremo sporazumevati. Za to je poskrbel prevajalec Tibor, član 
kluba Murska Sobota. Iz tega razloga je Mirko Ploj v svojem zahval-
nem govoru organizatorjem srečanja povedal, da sta glasba in ples 
res univerzalna jezika, saj so glasbene in plesne točke kulturnega 
programa v celoti razumeli in so jih razveselile. Okoli 17. ure so se 
poslovili od gostiteljev ter zapustili Veliko Kanižo. V Murski Soboti 
so odložili tamkajšnje kolege ter se jim zahvalili za pomoč pri orga-
nizaciji izvedenega srečanja. Še posebej nepogrešljivima Stanku z 
diatonično harmoniko in Tiborju za prevajanje. 
Doma smo ugotavljali, da je ta dolgi ponedeljek še prehitro minil. 
Ostali pa so spomini, pa tudi vse videne in dokumentirane foto-
grafije bodo še nekaj časa pripovedovale o dolgo pričakovanem 
srečanju stanovskih kolegov z obeh strani meje. 

Besedilo in foto, Mirko Ploj 

SPODNJE 
PODRAVJE

4. študijski krožki
V gostišču Pri treh lipah na Vidmu je potekala delavnica na 
temo Glasba in rekreacija kot terapevtski pripomoček za 
izboljšanje kvalitete življenja. V skladu z metodologijo An-
dragoškega centra Slovenije in projekta Vseživljenjskega 
učenja v okviru Študijskega krožka je bila organizirana tudi 

Skupinska fotografija na nepozabno srečanje
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delavnica s področja »socialna omrežja«. Animatorka ŠK 
v Klubu Halonga je Matilda Golc, ki je delavnico organizirala 
in zanjo pripravila vse potrebno. Mentorica ŠK Kluba Halonga, 
Danica Ranfl, pa nas je popeljala v uvod prijetnega predavanja s 
sodelovanjem v debati. Predsednik Kluba Halonga Stane Golc je 
na začetku vse pozdravil in koordiniral debatne pogovore in nas 
usmerjal. Predavanje je imel zunanji sodelavec, upokojeni zdravnik 
dr. Brglez. Udeležba na delavnici je bila brezplačna. 
Življenjski slog predstavlja posameznikov način življenja oz. njego-
vih obnašanj v določenem časovnem obdobju, ki so lahko zdravju 
naklonjena ali škodljiva. Zdravje je ena od osnovnih potreb in za 
večino ljudi najvišja vrednota v življenju. Vzrok za številna nenalezlji-
va kronična obolenja je pogosto v nezdravem življenjskem slogu. 
Dejavniki nezdravega življenjskega sloga so: nezdrav način pre-
hranjevanja, telesna nedejavnost, kajenje, droge, preko-
merno pitje alkoholnih pijač in stresni način življenja. Kvali-
teto življenja izboljšujemo z zdravim življenjskim slogom in raznimi 
terapevtskimi metodami in tehnikami. V  študijskem krožku smo 
izmenjali izkušnje in spoznanja, kako lahko glasba in rekreacija 
terapevtsko vplivata na življenjski slog in izboljšanje kvalitete živ-
ljenja. Glasba ima neposreden dostop do človekovega čustvene-
ga in podzavestnega sveta, zato se uporablja tudi v  terapevtske 
namene. Glasbena terapija je ena izmed cenenih in vse splošno 
dostopnih terapij, ki spodbuja razvoj možnosti in/ali rehabilitacijo 
funkcij posameznika, tako da le-ta lahko doseže boljšo kvaliteto 
življenja skozi preventivo, rehabilitacijo in zadovolji fizične, čustvene, 
mentalne, socialne in kognitivne potrebe. Zavedanje slehernega od 
nas pa mora temeljiti še na spoznanju, da je rekreacija, igra in šport 
sestavni del zdravega načina življenja, saj zvišuje imunski sistem, 
izgubo odvečne telesne teže in zmanjšuje možnosti za srčno-žilna 
obolenja. Razvila pa se je tudi zelo zanimiva debata na temo soci-
alna omrežja, saj brez njih enostavno ne moremo živeti, starejšim 
omogočajo povezavo s svetom in potreben vir informacij. Pogovorili 
pa smo se o najrazličnejših pasteh in zlorabah, ki prežijo na starejše 
na socialnih omrežjih.
Večer smo zaključili v debatnem vzdušju in izmenjavi izkušenj.

Zdenka Golub, foto Stane Golc

Razstava buč in bučnih jedi
V KD Sela se trudijo, da bi se v  kraju dogajale zanimive 
stvari in da bi se ljudje med sabo družili, zato vsako leto 
pripravijo nekaj prireditev. Med najbolj obiskanimi je vse-
kakor razstava buč, ki terja veliko vloženega dela. Razsta-

vo so pripravile članice Aktiva žena, ki deluje pod okriljem 
KD Sela. Odprtje razstave pa so z nagovori pospremili po-
džupan Občine Videm Matjaž Klasinc, predsednik KD Sela 
Stanko Orovič, predsednica Aktiva žena Sela Tilika Vidovič 
in p. Jože Petek. 
V kulturnem programu so nastopili: otroci iz vrtca Videm - podru-
žnica Sela, pod mentorstvom vzgojiteljic, učenci OŠ Videm - po-
družnica Sela pod mentorstvom učiteljice Marije Božičko, har-
monikar Davorin Horvat in ljudske pevke KD Sela pod vodstvom 
Antonije Kaučevič. Vodji razstave Mileni Sitar pa se je s prelepim 
šopkom zahvalil predsednik KD Sela. Ideja o razstavi vedno dolgo 
zori, članice so bile na več sprehodih in srečanje z ježkom je porodi-
lo idejo. Tako je nastal gozd, ježki, sovice, veverice in žabice. Idejna 
vodja razstave je Milena Sitar, ki vsako leto naniza kaj novega in s 
članicami to tudi uresniči. Prav posebej pa je potrebno pohvaliti 
Anico, Marico, Darinko in Srečka. Prav vsaka članica je pomemb-
na, saj vsaka doprinese svoj delček k celoti prekrasne razstave, 
ki smo jo videli in odličnih jedi, ki smo jih pokušali. Letos so imele 
odličen pridelek, čeprav smo imeli neizmerno sušo. Razstavile so 
tudi koše, košare in košarice, s katerimi so ljudje nekoč prenašali 
vse pridelke. Nekaj posebnega je tudi cvetje iz ličkanja. Sodelovali 
so: Tilika Vidovič, Milena Sitar, Mira Krajnc, Marjana Orovič, Irena 
Lozinšek, Marjana Predikaka, Frančka Beranič, Jožica Svenšek, 
Anica Železnik, Marica Podgoršek, Mira Štajner, Viktorija Galič, 
Romana Pukšič, Marija Princl, Marjana Peršuh, Lučka Cafuta, 
Anica Šimenko, Darinka in Srečko Horvat. Rdeča nit letošnje raz-
stave pa je nekaj povsem neznanega. Buče v kozmetiki. Za to 
priložnost so pripravile tudi brošuro z recepti za jedi iz buč in nekaj 
odličnih receptur, ki jih lahko s pridom uporabimo v kozmetiki. Obi-
skovalci so prejeli kozmetični izdelek - šampon z bučnim oljem in 
po pripovedovanju so ga mnogi že preizkusili.
Članice so v  pripravo razstave vložile veliko zagnanosti, zamisli, 
spretnosti, domišljije, dela in prostega časa. Ohranjajo snovno in 
nesnovno dediščino domačega okolja. Prav tako se vsako leto 
medgeneracijsko povezujejo, kar jim je v  prav posebno zado-
voljstvo, saj s tem prenašajo svoja znanja na mladi rod. Pripravile 
so nekaj zanimivih jedi in sladic iz buč in bučnic, ki so jih obiskovalci 
lahko pokusili: sirov fundi pečen v buči, mineštra z bučo in s pi-
ščančjim mesom, bučni štrudelj, bučna pita, sladki žepki z bučnim 
nadevom, bučna gibanica, bučni džem, bučni namaz, odžejali pa 
so se z bučnim sokom s paradižnikom.
Hvala vsem in vsakemu posebej za ves vloženi trud, dobro misel in 
vsakršno pomoč. Na snidenje prihodnje leto!

Zdenka Golub, foto Peter in Matej Predikaka

Buče, bučke, bučice ...Debata
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Organizacija Državnih športnih iger 
ZDU v  kegljanju s kroglo na vrvici je 
letos pripadla kegljačem Društva upo-
kojencev Hoče, pod vodstvom Draga 
Kvasa, vodje kegljaške sekcije. Na 10. 
DŠI se je uvrstilo dvanajst ženskih in 
dvanajst moških ekip, ki so zmagale 
na izbirnih tekmovanjih Pokrajinskih 
zvez društev upokojencev Slovenije. 
Sredi septembra se je v  Športnem parku 
v Hočah zbralo 120 tekmovalcev, poleg pa 
še sodniki, spremljevalci in navijači. Po odi-
grani himni so vse prisotne pozdravili: župan 
Občine Hoče – Slivnica dr. Marko Soršak, 
predsednik za šport in rekreacijo pri ZDUS 
Boris Zajc, predsednik ZPPZ Maribor Franc 
Slavinec, predsednik komisije za šport in 
rekreacijo pri ZPPZ Maribor Vlado Juršič in 
predsednica DU Hoče, Zdenka Koser. Tek-
movalcem so zaželeli dobre igre, ostalim pa 
dobrega počutja v Hočah in obilo zabave. 
Po žrebu vrstnega reda ekip se je tekmova-
nje začelo. Petčlanske ekipe so tekmovale 
na dveh kegljiščih hkrati. Na enem so tek-
movale ženske ekipe, na drugem moške. 
Kegljali so pet metov na polno in pet metov 
na čiščenje. Hkrati je potekalo tudi tekmo-
vanje posameznic in posameznikov. Ekipe 
so bile izenačene. Po koncu prvega dela 
tekmovanja so ekipe zamenjale kegljišči. 
Začele so ekipe s slabšimi rezultati, zato se 
je proti koncu tekmovanja, ko so nastopili 
najboljši, napetost stopnjevala. 
Domačini iz Hoč so poskrbeli za vse. Za 
dobro hrano, izvrstno pijačo, veselo glasbo 
in družabno dogajanje med tekmovanjem. 
Eni so na pomožnem kegljišču kegljali, 
drugi so kartali, tretji pa ob živi glasbi zaple-
sali. Vzdušje je bilo kljub »kislemu« vremenu 
izvrstno. 
Proti koncu tekmovanja se je na kegljišču 
razplamtel pravi boj, ki je bil negotov do 
zadnjega meta. Napeto je bilo med ženski-

mi ekipami DU Pragersko/Gaj, DU Ptujska 
gora in domačo ekipo DU Hoče. Pri moških 
pa se je napetost stopnjevala med domačini 
DU Hoče in ekipami DU Duplek, DU Dolenj-
ske toplice, DU Murska sobota in DU Tržec. 
Pri ženskah je na koncu zmagala domača 
ekipa DU Hoče s 426 podrtimi keglji, za 
katero so nastopile: Anka Gostinčar, Jožica 
Kučer, Zdenka Ačko, Slavica Lubanjšek 
in Majda Škerget. Drugo mesto je osvojila 
ekipa DU Pragersko/Gaj s 411 keglji tretje 
mesto pa ekipa DU Ptujska gora s 407 
keglji. Zmaga med moškimi ekipami je 
prav tako ostala v Hočah. Ekipa DU Hoče 
v  sestavi: Jože Karapetrič, Darko Kokolj, 
Drago Kvas, Franjo Satler in Janko Hadner 
je podrla 440 kegljev in zmagala pred ekipo 

DU Duplek in ekipo DU Dolenjskie toplice, 
ki sta podrli vsaka po 418 kegljev. Prve tri 
ženske in prve tri moške ekipe ter prve tri 
posameznice in prvi trije posamzeniki so 
po razglasitvi rezultatov prejeli medalje in 
pokale. Sledile so čestitke in fotografiranje. 
10. Državne športne igre Zveze upokojen-
cev Slovenije v keglajnju s kroglo na vrvici 
v Hočah so se končale v zadovoljstvo vseh. 
Organizatorji DU Hoče so prejemali same 
pohvale, le vreme ni bilo najboljše. Domači-
ni so dokazali, da niso le dobri organizatorji, 
ampak so tudi najboljši kegljači s kroglo na 
vrvici med upokojenci v  Sloveniji. Veselje 
je bilo popolno, saj takega tekmovalnega 
uspeha domačinov ni pričakoval nihče.

Breda Germ, foto Franc Gostinčar

Hočani najboljši v Sloveniji

Državne športne igre 
upokojencev v pikadu 2022
Zadnjo soboto v septembru sta Zveza 
društev upokojencev Slovenije in 
Društvo upokojencev Deskle Anhovo 
organizirali državne športne igre upo-
kojencev v  pikadu. Igre so potekale 
v Medgeneracijskem centru Pri Tinci 
v Desklah.

Ob prihodu na prizorišče je tekmovalce 
pričakal Pihalni orkester Salonit Anhovo, 
ki je zaigral nekaj poskočnih skladb za 
veselejše razpoloženje. Zaplesale so 
tudi mažoretke Športnega twirling kluba 
Deskle. Pred začetkom tekmovanja so 
se udeleženci tekmovanja zbrali v kinod-

vorani Kulturnega doma Deskle, kjer jih 
je po Zdravljici, ki jo je zapela domačinka 
Marjana Zidarič, pozdravil predsednik 
DU Deskle Anhovo Jože Valentin-
čič. Po predstavitvi pravil tekmovanja 
in skoraj obveznem slikanju, so se igre 
začele.

Zmagovalci DŠI. Od leve Anka Gostinčar, Jožica Kučer, Darko Kokolj, Drago Kvas, 
Zdenka Ačko, Majda Škerget, Janko Hadner, Slavica Lubanjšek, Jože Karapetrič, 
Franjo Satler in Tatjana Glodež.
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Tekmovanje je bilo zaključeno ob petnajsti 
uri. Sledila je zaključna prireditev. Prisotni 
so najprej prisluhnili otroškemu pevskemu 
zboru Osnovne šole Deskle, ki je pod vod-
stvom učiteljice Katarine Kovač zapel 
pesmi Deček in sonce, Špela Marela in 
Kadar zagrmi. Učenec Andrej Kralj pa 

Zveza klubov upokojenih delavcev 
Ministrstva za notranje zadeve (MNZ) 
Slovenije je po večletnem premoru 
v  četrtek, 13. oktobra 2022, v  Mari-
boru organizirala tradicionalne, že 
40. športne igre upokojenih delavcev 
policije oziroma MNZ. Organizacijo 
športnih iger je prevzel domač, ma-
riborski klub. Za vodjo športnih iger 
so pooblastili člana izvršnega odbora 
kluba Avgusta Volška. Zagotovili so 
potrebne športne objekte, sodnike ter 
logistično podporo. 
V svežem jutru, odetem v  lepe jesenske 
barve, so se udeleženci športnih iger zbrali 
v prijetnem okolju Balinarskega kluba Angel 
Besednjak v Mariboru, kjer so jih čez dan 
sončni žarki izdatno razvajali. Ob prihodu 
so bili vsi deležni malice, vsak pa si je lahko 
privoščil tudi eno ali več okrepčilnih kavic. 
Športne igre je otvoril predsednik Zveze 
klubov Slovenije Jožef Grah, ki je zbrane 
pozdravil in nagovoril. Pomen športnega 
udejstvovanja in druženja upokojenih de-
lavcev sta s svojo prisotnostjo počastila 
g. Marko Rešetič, namestnik generalnega 
sekretarja Ministrstva za notranje zadeve 
(MNZ) in g. Tomaž Pečjak, pooblaščenec 
za sodelovanje s stanovskimi organizaci-
jami iz vodstva generalne policijske uprave 
(GPU) Slovenije. Slednji je pred uradno 
otvoritvijo športnih iger zbrane članice in 
člane regijskih klubov oziroma športnice 

je na diatonično harmoniko zaigral ljudski 
Rompompom in Po dekle. Za čudovito 
petje in igranje so bili nagrajeni z bučnim 
aplavzom. Sledila je še podelitev priznanj 
ekipam in pokalov ter medalj najuspešnej-
šim ekipam in posameznikom.
Oceno izvedbe iger je podal Boris Zajc, 

in športnike pozdravil, prenesel pa je tudi 
pozdrave generalnega direktorja policije ter 
ministrice za notranje zadeve. Pohvalil je 
vključenost upokojenih delavcev v  različne 
dejavnosti ter spregovoril o pomenu dru-
ženja stanovskih kolegov, ki prihajajo iz raz-
ličnih krajev Slovenije, in so svojo poklicno 
pot v največ primerih pričeli v kadetski šoli. 
Obljubil je, da bo Policija in MNZ v  okviru 
pravnih možnosti (zakon, pravilnik, spora-
zum …) pomagala klubom pri uresničevanju 
njihovih dejavnosti. Vsem je zaželel lep dan, 
prijetno obujanje spominov ter obilo športne 
sreče. V nadaljevanju je Avgust Volšek tek-
movalcem posredoval potrebne informacije 
za uspešno izvedbo iger. Organizacija je bila 

predsednik Komisije za šport, rekreaci-
jo in gibalno kulturo ZDUS, ki je ugotovil, 
da je bilo tekmovanje izpeljano uspešno 
in v skladu s predpisi, za kar gre zahvala 
vsem, ki so kakorkoli pomagali pri organi-
zaciji in izvedbi iger.

Ajda Rejec, foto Damjan Simčič

zahtevna, saj je tekmovanje potekalo v petih 
športnih disciplinah in na treh različnih loka-
cijah. Na strelišču Strelskega društva Poli-
cist Maribor so izvedli tekmovanje v  stre-
ljanju z zračno puško. V ekipni konkurenci 
je prvo mesto osvojila ekipa mariborskega 
kluba, drugo ekipa Murske Sobote in tretje 
ekipa Koroške. V posamezni konkurenci je 
v streljanju z zračno puško najboljši rezultat 
dosegel Peter Golob iz mariborskega kluba, 
srebrni je bil Mladen Kosi iz Murske Sobote, 
bronasti pa Jože Majhenič prav tako iz ma-
riborskega kluba.
Keglji so padali v  Športni dvorani Tabor. 
Vztrajnost in zanesljivost sta bili najboljše 
vodilo k uspehu članov ekipe kluba Maribor, 

Športne igre zveze klubov Slovenije
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Upokojenke in upokojenci DU Piran 
nadvse radi balinajo in se udeležujejo 
balinarskih turnirjev in tekmovanj. Ob 
državnem prazniku, dnevu športa, so 
sklenili, da ta praznik počastijo z or-
ganizacijo prijateljskega balinarske-
ga turnirja. V  torek, 27. septembra, 
ob 8.30 uri so v balinarski dvorani na 
Belem križu organizirali prijateljski ba-
linarski turnir.
Na turnir so povabili ekipe DU Postojna, 
Pivka, Vipava, Jagodje Dobrava, upoko-
jene gasilce PGD Sečovlje in po dve ekipi 
DU Piran. Tako je tistega dne tekmovalo 
48 upokojencev, skupaj 6 ekip v moški in 
ženski konkurenci. Tekmovanje je potekalo 

v  prijateljskem športnem vzdušju z veliko 
mero dobrih bližanj in zbijanja.
Pri ženskah sta domači ekipi DU Piran 1 in 
2 pokazali, kdo je gospodar na domačem 
igrišču in sta se pomerili v finalu. Zmagala 
je ekipa Piran 2 v  postavi Elda Hvala, 
Silva Maraspin, Milica Kožuh in Giaconda 
Domio. Tretje mesto je osvojila ekipa DU 
Pivka pred DU Postojna. Pri moških je z 
zadetim zadnjim balinčkom zmagala ekipa 
DU Pivka, pred DU Postojna, DU Vipava 
in pred gasilci - veterani PGD Sečovlje. V 
igri bližanja je zmagala pri ženskah Sonja iz 
Vipave, pri moških pa Grlica iz DU Postojna.
Kot se spodobi za obeležitev državnega 
praznika, so pevke MPZ Bonaca DU Piran 

v  čast praznika in zmagovalcev zapele 
državno himno. Pokale in medalje sta po-
delila namestnica predsednika DU Barbara 
Murata in predsednik DU Zdravko TAŠKAR.
Za pogostitev udeležencev so skrbele 
pridne članice in člani DU: Barbara, Diana, 
Marija, Vojka, Stanka, Vojko, Nevijo in Žare.
Okusen golaž s polento pa je skuhal Matjaž 
iz gostilne Beli križ. Predsednik se vsem 
udeležencem, članom in članicam, ki so se 
žrtvovali za izpeljavo turnirja, najtopleje zah-
valjuje, zahvala pa gre tudi gostilni Beli križ 
in lastniku Matjažu.
Ob zaključku je zadonela pesem, stisk rok in 
obljuba, da se srečajo na naslednjih turnirjih.

Besedilo in foto, Zdravko Taškar

ki so v kegljanju zasedli prvo mesto. Ekipa 
iz Koroške je dosegla drugo, ekipa Murske 
Sobote pa tretje mesto. V posamezni kon-
kurenci je prvo mesto v  kegljanju dosegla 
Marija Tertinek iz Koroške, ki je prisotne nav-
dušila z odličnim rezultatom. Drugo mesto 
je dosegel Vinko Hleb iz Ljubljane in tretje 
Dragica Durič iz Maribora. Tradicionalno 
tekmovanje v balinanju je potekalo na bali-
nišču Balinarskega kluba Angel Besednjak. 
Najuspešnejši so bili tekmovalci maribor-
skega kluba, drugo mesto je osvojila ekipa 
Ljubljane in tretje ekipa Novega mesta. 
Žogico z loparjem za namizni tenis so v ta-
borski dvorani najbolj uspešno odbijali tek-
movalci ekipe iz Kranja. Drugo mesto si je 
priigrala ekipa Ljubljane in tretje ekipa Mari-
bora. Miselno namizno potezno igro z dolgo 
tradicijo in visoko ravnijo koncentracije so 
v  prostorih balinarskega kluba med seboj 
odigrali šahisti mariborskega kluba. Ekip 
iz drugih slovenskih klubov, morda zaradi 

prevelike konkurence mariborskih šahistov, 
ni bilo. V zelo priljubljeni strateški igri za vse 
generacije so bili tokrat vsi zmagovalci.
Po zaključenih igrah so se tekmovalci 
znova zbrali v prostorih balinarskega kluba, 
kjer so se po napornem dopoldnevu okre-
pčali s kosilom. Organizator je zagotovil tudi 
pijačo, tako da Štajerske ni nihče zapustil 
žejen. Pokale najboljšim ekipam in medalje 
prvim trem posameznikom sta podelila 
pomočnik direktorja PU Maribor Rafael Vil-
tužnik in predsednik zveze klubov Slovenije 
Jožef Grah. Predsednik zveze se je zahvalil 
vsem tekmovalcem, da so prišli v Maribor in 
jim čestital za dosežene rezultate. Pohvalil 
je tudi mariborski klub za odlično organiza-
cijo športnih iger. Viltužnik je pohvalil zbrane 
športnice in športnike, ki so po njegovi 
oceni dosegli vrhunske športne rezultate. 
Verjame, da se bo tradicija nadaljevala in 
da se vidimo tudi na prihodnjih 41. športnih 
igrah, kjerkoli že to bo. Šport naj še najprej 

služi druženju in povezovanju stanovskih 
kolegov z območja celotne Slovenije. 
Tako ekipe kot posamezniki so s svojim 
sodelovanjem na športnih igrah dokazali, 
da jim je mar za sodelovanje in druženje. 
Zato naj regijski klubi še nadalje spodbujajo 
in širijo rekreativno in tekmovalno športno 
dejavnost v tako različnih športnih discipli-
nah tudi v prihodnje. Doseženi rezultati do-
kazujejo, da so upokojeni policisti še kako 
v športni kondiciji.
Čeprav so se družili pod sloganom, da je 
pomembno sodelovati in se družiti ob obu-
janju spominov na skupaj prehojeno aktivno 
službeno pot, so tekmovalci s svojim špor-
tnim duhom dokazali, da jih druženje s sta-
novskimi kolegi na športnih področjih pove-
zuje, krepi in razveseljuje. Nasmejani obrazi 
številnih tekmovalk in tekmovalcev so bili 
dokaz, da so Maribor zapuščali zadovoljni 
z druženjem in doseženimi rezultati.
Besedilo in foto, Mirko Ploj

Člani DU Piran obeležili praznik športa

Udeleženci balinarskega turnirja
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Na povabilo Inštituta za transmedijski dizajn iz Murske 
Sobote ZDUS sodeluje v evropskem projektu TwistedEDU, 
s partnerskimi organizacijami Bacači Sjenki (Hrvaška), 
Hajde DA! (Srbija), FLUX (Črna Gora), RIS Raziskovalno iz-
obraževalno središče dvorec Rakičan (Slovenija). 
Partnerji projekta bodo poustvarili in digitalizirati štiri pravljice 
kot orodje za ustvarjalnost babic in dedkov za spodbujanje em-
patije do starejših med otroki, pravljice pa bodo dostopne prek 
novo razvite spletne platforme in mobilne aplikacije. Stari starši 
preživite veliko časa s svojimi otroki in vnuki. Obstaja omejeno 
število spletnih orodij, ki pomagajo kakovostno in kreativno po-
rabiti ta čas, po drugi strani pa starejši zaradi slabše digitalne 
pismenosti težje uporabljajo razpoložljiva spletna orodja. Zato je 
cilj projekta prispevati k neformalnemu in priložnostnemu učenju 
starejših, spodbujati pridobivanje digitalnih kompetenc, s kultur-
no in ustvarjalno komponento pa pomagati mladim generacijam 
razvijati njihovo ustvarjalnost in empatijo do starejših. Za začetno 
aktivnost smo med člani po mreži ZDUS delili vprašalnik o digitalni 
pismenosti starejših, da bi prišli do iztočnic za oblikovanje mobilne 
aplikacije, pri čemer smo seveda ciljali na digitalno vešče starejše, 
saj je bil vprašalnik elektronski. Pri 101 sodelujočih smo ugotovili, 
da so vsi lastniki pametnega telefona, večina z operacijskim sis-
temom Android, zato bo aplikacija zasnovana prav za ta sistem. 
Zanimive so najpogostejše težave, s katerimi se starejši srečujejo 
pri uporabi digitalnih storitev, to je od pomanjkanja vsebin v slo-
venskem jeziku, nejasna ali neobstoječa navodila ter strah pred 

Drugačne pravljice za starševsko 
mentorstvo in medgeneracijsko učenje

tem, da bodo kaj pokvarili. Tu so potem še s staranjem povezane 
težave, kot so slabši vid in premajhni ekrani, oteženo tipkanje na 
pametnem telefonu, premajhni in preveč »natlačeni« elementi ter 
slaba berljivost. Razvidno je tudi, da pametne telefone uporabljajo 
manj kot mlajša populacija in so tako stvari za njih manj intuitiv-
ne, se pa pričakovano večina zanaša na pomoč otrok in vnukov. 
Največ starejših je tudi izpostavilo težavo pomanjkljivosti digitalnih 
veščin, pomanjkanje in razumljivosti navodil za uporabo ter preve-
liko kompleksnost nekaterih digitalnih storitev. Vse to so iztočnice, 
ki jih bodo partnerji pri oblikovanju produkta upoštevali.

Povzela Dijana Lukić

Predstavnice ZDUS  
na mednarodnem dogodku na Irskem
Po dveh letih ZDUS zaključuje evropski projekt Vinyl War-
riors, katerega cilj je bil razviti program usposabljanja za 
pridobivanje digitalnih veščin starejših, ki so se šele po 
upokojitvi odločili, da se posvetijo glasbi in igranju inštru-
mentov, za kar v preteklih obdobjih, zaradi različnih življenj-
skih okoliščin, niso imeli časa. 
Tovrstni evropski projekti so za naše člane več kot dobrodošli, saj 
omogočajo učne izkušnje, razna testiranja, mednarodne izmenja-
ve, in tako je bilo tudi tokrat. Program usposabljanja so pripravili 
v partnerskih državah (Francija, Nemčija, Velika Britanija, Španija), 
naloga ZDUS pa je bila, da ga s pilotno skupino starejših, ki so se 
glasbi posvetili ljubiteljsko in nimajo izkušenj z nastopanjem, pre-
izkusi. Slednje smo, po objavljenem razpisu ZDUS, na katerem 
smo kot udeležence izbrali duo Sence oblakov (Jožef Mali in Bojan 
Delovec) ter Vokalno-instrumentalno skupino Sanje s kitaro, op-
ravili konec septembra v  Ljubljani. Na tridnevnem usposabljanju 

so udeleženci spoznali naslednje teme: uvod v nastopanje v živo, 
priprave na nastop, uvod v video in avdio produkcijo, video in avdio 
montažo, kostumografijo, scensko oblikovanje, upravljanje druž-

Na Irskem odru
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100 let Jerneja 
Bizovičarja
Najstarejši krajan Predoselj, je konec 
julija praznoval 100. rojstni dan. Rojen 
je bil v  kmečki družini v  Zadobju 
v Poljanski dolini, osnovno šolo pa je 
obiskoval v  Lučinah. Leta 1949 se je 
poročil z Apolonijo Lamovec, s katero 
sta imela tri otroke – sina in dve hčerki. 
Osem let po poroki se je mlada družina 
preselila v  Predoslje. Prvi dve leti so 
stanovali na kmetiji “Pr Uršnek”, kjer 
sta lastniku, Ločan so mu rekli, ker 
je prihajal iz loških krajev, s soprogo 
pomagala pri delu, nato pa sta kupila 
svojo, staro hišo. Ker sta bila zelo 
delavna in pridna, sta kmalu kupila 
zemljo in zgradila novo, v katero so se 
preselili 1967. leta.

Slavljenec je do leta 1983 delal v  tovarni 
Inteks (del nekdanjega Tekstilindusa) 
v Kranju. Vdovec je že 11 let, pred 23 leti 
pa se je za vedno poslovil tudi njegov sin 
Rajko. Stoletnik ima 7 vnukov in 12 pravnu-
kov. Zdaj živi s hčerkino družino, kjer lepo 
skrbijo zanj. Do pred nekaj leti je rad hodil 
po bližnjih poteh in se pogovarjal z okoliški-
mi prebivalci. Komunikacijo z drugimi mu je 
oteževalo edino to, da je slabo slišal, kar se 
je dalo rešiti z malo glasnejšim govorjenjem. 
Ko ni več zmogel sam, ga je spremljala 
hčerka Majda. Zaradi bolezni zdaj ne more 
več iz hiše, še vedno pa je dobro razpolo-
žen in nasmejan. 
Dan pred rojstnim dnem so se v Predosljah 
pri slavljencu, ki so mu pred hišo postavili 
mlaj, dodatna roža in plakat pa pričata o 
tem, da je ena od vnukinj praznovala 40. 
rojstni dan, oglasili predstavniki DU Britof-

benih medijev ter oblikovanje promocijskih 
materialov. Po zaključenem usposabljanju 
smo partnerjem podali oceno ustreznosti 
gradiv za starejše glasbenike, udeleženci 
pa so učno izkušnjo ocenili kot prijetno, saj 
je potekala na ZDUS v neformalnem spro-
ščenem vzdušju in z obilico vključujočih, 
nezahtevnih aktivnosti.
Opravljeno usposabljanje je bilo predpogoj 
za udeležbo na mednarodnem učno-glas-
benem dogodku, ki ga je organiziral irski 
partner The Rural Hub v majhnem mestecu 
Navan, od 3. do 7. oktobra. Vokalno-in-
strumentalna skupina Sanje s kitaro iz 
Nove Gorice (mentorica Evo Slokar Šfiligoj, 
članice Klara Makovec, Katja Makuc, Lilija-
na Mavri, Gabrijela Vidmar Golob, na har-
moniki Miloš Mozetič) in spremljevalki ZDUS 
Mateja Strašek in Dijana Lukić smo se tako 
odpravili na zahtevno pot ter se pridružili 50 

glasbenikom in spremljevalcem iz sedmih 
držav. Dogodek je bil dobro zasnovan, saj 
so bile za udeležence pripravljene koristne 
delavnice, katerih cilj je bil, da okrepijo svoje 
vokalne sposobnosti, pridobijo na samoza-
vesti in se nato na zaključni konferenci z 
glasbenim nastopom predstavijo irskemu 
občinstvu.
Lahko se pohvalimo, da je bila predstav-
nicam ZDUS zaupana naloga prvega 
nastopa, sledile so skupine iz Velike Bri-
tanije, Italije, Francije, Nemčije, Španije in 
Irske. Po naši oceni sta vodilni angleški 
partner Ballybeen Women’s Centre in 
ZDUS za udeležbo izbrala glasbene pred-
stavnice, ki najbolj odražajo srž projekta 
Vinyl Warriors.
Sanje s kitaro so res posebna skupina ču-
dovitih žensk, ki so se ljubiteljskega igranja 
kitare in petja lotile v  tretjem življenjskem 

obdobju in to iz preproste želje, da obudijo 
svoje glasbene sanje iz mlajših let. Večji odri 
in nastopanje pred mednarodno publiko 
je bila za skupino prva tovrstna izkušnja, 
njihovo srčnost in ljubkost (skupina je nosila 
rdeče majice z napisom »Never say never«/
Nikoli ne reci nikoli) pa je opazilo tudi občin-
stvo, ki jim je namenilo bučen aplavz in jih 
po zaključenem dogodku večkrat pohvalilo, 
da jim je bil njihov nastop najbolj všeč. Pa 
to ne pravimo samo zato, ker so zastopa-
le ZDUS, temveč je občinstvu preprosto 
najbolj ugajala njihova izbrana glasba. Ener-
gijo, vzdušje in posebnost dogodka vam z 
besedami ne moremo dovolj dočarati, zato 
v spomin ostajajo še fotografije.
Hvala skupini Sanje s kitaro za to izkušnjo in 
programu Erasmus+, ki je finančno omogo-
čil udeležbo ZDUS.

Besedilo in foto, Dijana Lukić

-Predoslje s predsednikom Tonetom Bo-
rovnico in poverjenico Joži Zelnik na čelu, 
predsednik in tajnica RK Predoslje Srečo 
Jerman in Francka Likozar ter predstavnik 
Krajevne skupnosti Predoslje Silvo Oblak. 
Vsi so mu zaželeli zdravja ter mu izroči-
li darila. Borovnica je v  svojem nagovoru 
poudaril, da mu je v  čast Jerneju stisniti 
roko ter mu voščiti ob tako visokem jubileju. 
Podpredsednik domačega društva upoko-
jencev Miro Zelnik, ki je obenem slavljenčev 
sosed, pa mu je izročil še častno plaketo 
društva. Od domačih sta bili prisotni hčerki 
Majda (s katero živi), in Francka s soprogo-
ma ter vnuk in pravnuki, manjkali pa niso 
tudi najbližji sosedje, tako da je bilo res 
veselo in slovesno. Ob jubileju ga je obiskal 
in mu voščil vse najboljše tudi župan 
Mestne občine Kranj Matjaž Rakovec.

Po zapisu Mira Zelnika priredila 
Slavica Bučan, foto Vinko Rožman

Jubilej dveh 
klenih Slivnanov
V ponedeljek, 29. avgusta, je v Domu 
Tisje, v  Šmelcu, potekalo praznova-
nje – devetdeseti rojstni dan Ančke in 
Jožeta Kimovec. V  DU Litija smo se 
jima želeli zahvaliti za dolgoletno so-
delovanje in jima s pesmijo in plesom 
narediti praznik še lepši. 
Plesna skupina Bizonke in bizonci je pos-
krbela za dobro energijo, srca naših dveh 
slavljencev pa je božalo ubrano petje Beti in 
Janeza ob spremljavi citer. Iz njih so nežne 
melodije izvabljali Mili, Pavla in Peter. Čestit-
ko z najlepšimi željami sta jima izrekla pred-Bizovičar v družbi sorodnikov in kranjskega župana Matjaža Rakovca
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Ob koncu zadnjega mesečnega 
sestanka, ki si se ga z veseljem ude-
ležila, smo si prisotni zaželeli zdravja 
in vse dobro. Žal se tebi ta iskrena 
želja ni uresničila, zato smo spre-
mljali tvoje zdravstveno dogajanje 
v želji, da se čimprej vrneš med nas in 
s svojimi predlogi in idejami, razpolo-
ženjem kot vedno, obogatiš druženje. 
Vest, da si se poslovila v nas, članih, 
boleče odmeva.
V tvoji bogati knjigi življenja bi v  avgustu 
odprla 96. stran in jo izpolnjevala z 
mnogimi spodbudami, doživetji, idejami za 
nove, dosegljive izzive, z veseljem do živ-
ljenja. Končanemu zapisu v njej pa ostaja 
za vedno vse, kar si nam v poklicnem in 
osebnem življenju z odprtimi rokami zas-
tonjsko podarjala. Ostaja neizbrisen dokaz 
tvojega uspešnega strokovnega delovanja 
pedagoške svetovalke za vrtce, za prijaz-
na in ustvarjalna življenja mnogih generacij 
otrok in njihovih staršev, sodelavk. Tvoja 
predanost čudovitemu poslanstvu za vse, 
ki so ti bili zaupanimi, se tudi z upokojitvi-
jo ni končala. Razmišljala si, kako bi upo-
kojeni pedagoški delavci v strokovnem in 
osebnem življenju svoje bogato znanje, 
ustvarjalnost in modrost podarjali dalje 
in te vodila k zamisli ustanovitve društva 
zanje. Bila si soustanoviteljica DUPDS, ki 
že desetletja združuje vse tiste prosvet-
ne delavce v  slovenskem prostoru, ki so 
z ljubeznijo opravljali svoje delo in želijo 
tudi sedaj prispevati k prijaznejšemu in 
odgovornemu življenju mlajših. Tvoj pri-
spevek je pri tem izjemen, obogaten s pre-
udarnostjo, naprednimi idejami, prijetnim 
odnosom, s spodbudno komunikacijo do 

vsakega in vseh sodelujočih v sekciji.
DUPDS si doživljala poleg svojega sina 
Bojana, kot svojega drugega otroka, ki 
raste ob novih idejah, medsebojnih pove-
zovanjih, odprtosti in razumevanju. Z  ža-
lostjo si sprejela ugotovitve, da se je trden 
korak naše sekcije včasih za nekaj časa za-
ustavil, a si s svojo komunikacijsko veščino 
in zavzetostjo omogočila njen ponovni na-
predek in delovanje. Za vse doseženo smo 
ti namenili vrsto priznanj in odliko častne 
članice DUPDS. Tvojo zavzetost in sodelo-
vanje so prepoznavali tudi v ZDUS-u, ki ti 
je izkazal veliko zahvalo s podeljenim pri-
znanjem. Občudovali smo tudi tvoj smisel 
za estetiko, prisotno v  tvojem urejenem 
domu in dvorišču pred njim. Spoštovanje 
in vrednost z ljubeznijo izbranega poklica 
si poudarjala tudi z izjemno lastno zunanjo 
urejenostjo. Navduševala si vabljene člane 
sekcije ob ogledu tvojih čudovitih aran-
žmajev ob prazniku velike noči in božiča 
v svojem domu in obogatila druženja s ku-
linarično vrhunsko ponudbo, ki je vabila z 
ljubeznijo …
Bila si naša vzornica v obnašanju, življenju 
trajnih vrednot, odgovornosti do spreje-
tih obveznosti, v prijetnem sodelovanju in 
spoštovanju vsakega in vseh, ki so s svojo 
različnostjo bogatili našo skupino in širše 
okolje. 
Ljubila si svojo domovino Slovenijo, njene 
lepote, v tvojem temperamentu in značaju 
pa je posebno mesto zavzemala tvoja Bela 
Krajina. Ob organizaciji izjemno pripravlje-
ne strokovne ekskurzije si jo na poseben 
način predstavila tudi nam ob ogledu 
kulturnih znamenitosti pokrajine, tkanju 
lanenih izdelkov, ob barvanju pisanic, pri-

sednica DU Litija Irena Kramar in njun dol-
goletni prijatelj Janez Kres. Izvirno pesniško 
čestitko je Ančki namenil naš član Franc. 
S pogledom nazaj smo stopili tudi na njuno 
življenjsko pot.
Rodila sta se v istem letu, le z majhno razliko 
v  dnevih. Vsa leta skupnega življenja sta 
v Slivni gradila pot sreče, ki je v njuno vas 
prinašala napredek. Vas je dobila vodovod, 
asfalt, okrepili so električno napeljavo in 
napeljali telefonsko, kupila sta tudi defibri-
lator. V vse to je vgrajeno veliko vztrajnosti, 
dela, organizacijskih sposobnosti in tudi kar 
nekaj njunih financ.  Leta 1965 sta v  svoji 
hiši odprla gostilno, ki je postala zaradi 

dobre hrane in gostoljubnosti, znana daleč 
naokrog. S  tem sta postavila temelje turi-
stičnemu razvoju Slivne in širši okolici Vač. 
Tudi znamenita točka GEOSS je v  veliki 
meri povezana z njunim imenom. Vse to je 
le nekaj pomembnih uresničenih ciljev na 
njuni poti sreče.
Ančka je že nekaj časa stanovalka v Domu 
Tisje, Jože ji dela družbo ob dopoldnevih. 
Vsak dan se k njej od doma pripelje sam. 
Želimo jima, da ujameta še veliko trenutkov 
sreče in se nasmehneta vsakič, ko jima 
to veli srce. Naj bo vsak dan priložnost za 
srečo.

Milka Rogelj, foto Zofi Hauptman

Draga in spoštovana prijateljica Rajka Bajzelj, 
zgledna članica Ljubljanske sekcije in DUPDS

jaznosti ljudi in posebni kulinarični postrež-
bi. Kljub težavam v zadnjih letih s hojo, si 
se z veliko vnemo udeleževala vseh stro-
kovnih ekskurzij, ki smo jih letno organi-
zirali v sekciji in v DUPDS, v želji doživeti, 
spoznati čim več kulturnih in družabnih 
dogodkov v  Ljubljani in naših mesečnih 
druženj. Bogatila si jih s svojimi predlo-
gi, upi in vero, da vključenost v  DUPDS 
vsakemu članu omogoča živeti bogato, 
razgibano in zadovoljno obdobje staranja 
in ohranjanja tako pomembnih socialnih 
mrež ob zanimivih druženjih. 
Draga Rajka, ostajaš z nami, saj nam tvoje 
fizično dokončno slovo zapušča tvojo 
veliko vrednost za nas in vse, ki želijo živeti 
v prijateljstvu in slogi. Spodbuja nas, da ti 
v vsem vrednem in lepem sledimo. Zelo te 
bomo pogrešali. 
Počivaj v zasluženem miru.

Člani Ljubljanske sekcije,  
Milena Gradišar in Irma Veljić
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